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z jesenskim deževjem se na-
vadno prične tudi obdobje kon-
gresov političnih strank in za-
sedanj narodnih skupščin po 
vsem svetu. Prejšnji teden so 
zaključili svojo letno konfe-
renco zahodnonemški social-
demokrati, njim so sledili bri-
tanski laburisti, italijanski so-
cialisti pa te dni zasedajo. 

ZAHODNONEMŠKI SOCIA-
LISTI 

so se predvsem zavzeli za nem-
ško enotnost in odvrgli sodelo-
vanje okrnjene Nemčije (t. j. 
brez vzhodnega dela, ki je pod 
sovjetsko zasedbo) v Zahodno-
evropski skupnosti premoga in 
jekla, pa tudi v zahodnoevrop-
ski vojski. Odklonili so tak na-
čin naslonitve na Zahod, kakor 
ga danes proglaša demokrščan-
ski kancler dr. Adenauer. 

BRITANSKI LABURISTI 
so se bolj usmerili na notranje-
politična vprašanja, ker glede 
zunanje politike med njimi in 
vladajočimi konservativci ni 
razlike. Nastopili so predvsem 
proti brezposelnosti in težkemu 
gospodarskemu stanju ter se 
zavzeli za nadaljnjo podržav-
ljanje nekaterih vrst industrije 
in pa za čim večjo udeležbo 
delavstva pri upravljanju pod-
jetij. V slednjem se močno zr-
calijo razvoj delavskih svetov 
pri nas in pravice, ki jih imajo 
delavci pri neposrednem uprav-
ljanju podjetij. 

ITALIJANSKI SOCIALISTI 
pa so medsebojno razkosani v 
levico, sredino in desnico, kar 
ne dopušča, da bi enkrat trdno 
nastopili ter ubrali pravo pot 
tudi v praksi. Ta nemoč se 
kaže tudi v tem, da si stranka 
še ni na jasnem, ali naj sode-
luje v »črni« De Gasperijevi 
vladi, ali ne, čeprav je vsako-
mur očita, da demokrščanska 
politika nima z idejami socia-
lizma nič skupnega. 

Toda ne moremo tudi ne 
mimo 

KONGRESA VKP(b), 
ki se odvija te dni v Moskvi. 
Nekam pozno so se spomnili 
kremeljski mogotci, saj bi ga 
morali sklicati že pred 11 leti, 
če bi se ravnali po partijskem 
statutu. V dosedanjih referatih 
so govorniki mnogo govorili o 
»sovjetski mirovni politiki«, o 
napakah pri nižjih političnih 
in gospodarskih organih, o po-
trebi dviga življenjske ravni 
itd. Povsem pa je odpadla do-
sedanja teza, češ da je komuni-
zem v ZSSR že ustvarjen. Če-
tudi Stalin ni nastopil doslej 
kot govornik, pa je iz doseda-
njega poteka razvidno, da se 
prav vsi govorniki krčevito 
drže vseh onih osnovnih mo-
mentov, ki jih je nakazal v 
glasilu CK VKP(b) »Boljševi-
ku«. Prazne besede so torej do-
bile svoje vidno mesto, kakor 
vedno doslej! 

Zaradi novih 
PROTIJUGOSLOVANSKIH 

UKREPOV 
je naša vlada izročila romun-
ski in madžarski vladi protest-
ni notu 

ROMUNSKE OBLASTI 
so namreč samovoljno ustavile 
avtobuse, v katerih so se vo-
zili naši diplomatski predstav-
niki, četudi je po mednarodnih 
običajih tujim diplomatom do-
voljeno svobodno potovanje. 

MADŽARSKI KOMINFOR-
MISTI 

pa vztrajno .pošiljajo k nam 
svoje agente in diverzante, da 
bi organizirali vohunsko omrež-
je. Pri tem seve nimajo uspeha. 
O tem govorita razpravi zoper 
madžarske agente v Osijeku in 
Novem Sadu. 

ITALIJANSKI IREDENTI-
STIČNI KROGI 

so »svojo željo po sporazumu« 
z nami dokazali s tem, da so 
pred tržaškim sodiščem obso-
dili dva bivša slovenska parti-
zana Pertota in Grudna na — 
dosmrtno ječo, četudi nista pri-
sotna. V Milanu so postavili 
pred sodišče skupino bivših 
partizanov. Očitki pa so že sta-
rega kova: očitajo jim namreč, 
da so ubijali, ne da bi pri tem 
kjerkoli omenili, da gre za biv-
še fašiste in njihove podrep-
nike. 

EGIPTOVSKA VLADA 
je te dni izdala več ukrepov. 
Prepovedala je uvoz blaga iz 
tujine, znižala prevozne tarife 
in poostrila nadzorstvo nad ce-
nami. General Nagib je sicer 
zelo zaposlen z reševanjem su-
danskega vprašanja. V ta na-

Plujsko okrajna partijska konferenca 
je obravnavala vrsto resnih problemov 

Ptuj, 7 okt. (LP) V soboto 
4. t. m. je bila v Titovem domu 
5. okrajna partijska konferenca, 
ki Je poslušala poročila okrajne-
ga komiteja KPS Ptuj in revi-
zijske komisije, sprejela po raz-
pravi o porofilih in predlogih iz 
diskusije resolucijo o bodočih 
nalogah, izvolila 25-članski 
okrajni komite KPS, 6-člansko 
revizijsko komisijo ter tri dele-
gate za VI. kongres KPJ. 

Po delu în uspehu te konfe-
rence in po pripravah, ki so za-
gotovile njen popolni uspeh zla-
sti glede na skoraj 100-odstotno 
udeležbo ter številne predloge v 
poročilih in diskusiji, je treba 
priznati, da je bila ta konferen-
ca ena izmed najplodnejših kon-
ferenc, ki so bile doslej v p tuj -
skem okraju. Udeležili so se je 
tudi: kot odposlanec CK KPS 
tov. dr. Potrč Jože, tov. Bratko 
Ivan in tov. Krmelj Maks kot 
ljudska poslanca in člana CK 
KPS, zastopnik ptujske garnizi-
je JLA ter zastopniki množič-
nih organizacij. 

V okrajni komite KPS je kon-
ferenca izvolila sledeče zgledne 
člane KP: Bizjak Staneta, Bra-
čič Vladimir j a, Benčič Staneta, 
Belšak Franca, Cerne Staneta, 
Fideršek Franca, Frangež Lojze-
ta, Holobar Anico, Ilovar Zoro, 
Kosi Franca, Kolenko Antona, 
Logar Bineta, Markežič Janka, 
Nunčič Staneta, Prime Franca, 
Petrovič Janeza, Predanič Jože-
ta, Panjkiher Matija, Rubin 
Ljudmilo, Skrbiš Poldko, Strop-

nik Lojzko, Seruga Jožeta, 
Tramšek Jožeta, Vogrinec Jan-
ka in Zitko Staneta. 

V revizijsko komisijo so bili 
izvoljeni: Arbajter Miha, Drole 
Viktor, Komel Nada, Sedmak 
Celestin, Vogrinec Janko in 
Kojc Miha. 

Za delegate za VI. kongres 
KPJ Je konferenca izvolila: dr. 
Potrč Jožeta, Belšak Franca in 
Cerne Staneta. 

Poročila in diskusije so zajemale številne 
probleme 

Med številnimi problemi, ki 
so bili nakazani in obrazloženi 
v poročilih in diskusiji, je izsto-
pal predvsem problem bodoče-
ga dela po teritorialnem ali pro-
dukcijskem principu v slučajih, 
ko gre za člane KP, ki delajo v 
produkciji izven kraja svojega 
bivališča, pa niso ravmo glede 
na te posebnosti doslej izvrše-
vali partijskih dolžnosti. Vpra-

šanja partijskega samoizobraže-
vanja, samoiniciativnosti in iz-
najdljivosti v političnem delu, 
mlačnosti in nedelavnosti, odno-
sa do cerkve in cerkvenih obre-
dov, do narodnega ponosa, do 
birokratizma, do budnosti na-
pram raznovrstnim škodljivcem 
in drugo, so tvorila jedro večine 
razpravljanja te konference. 

Največja aktivnost komunistov mesto 
formalnega članstva 

Partijska konferenca je ugo-
tovila, da se je naáa Partija 
borila za nadaljnjo učvrstitev 
množičnih organizacij, pred-
vsem Fronte, mladine in Zve-
ze borcev, pa tudi drugih, ven-
dar so ostale še pomanjkljivo-
sti, ki so v glavnem ostanek 
starega sistema dela. 

Konferenca naroča, da Je tre-
ba takoj prenehati s formalnim 
članstvom komunistov v raznih 
družbenih organizacijah. Ko-
munisti morajo biti najaktiv-
nejši člani množičnih organiza-
cij in se kot taki boriti, da se 
v njih delu sprovaja partijska 
linija. Le na ta način bodo 
naše množične organizacije 
ustvarjalci pozitivnega javnega 
mnenja, samo tako bodo one 

živa borbena poprišča proti 
vsem klerikalnim in informbi-
rojevskim reakcionarnim vpli-
vom in tako tem odločneje uve-
ljavljale graditev socializma. 
Prav tako ugotavlja konferen-
ca, da nismo smatrali vseh 
društev za svoje področje dela 
ter s tem dopustili, da se je v 
njih ponekod uveljavil sovraž-
ni vpliv, zlasti klerikalizma. Po-
sebno očitno se je to pokazalo 
v gasilskih društvih, ki so na j -
masovnejša, ljudstvu najbolj 
priljubljena in tudi najbolj po-
trebna. Da to preprečimo, je 
treba uveljaviti tudi v teh dru-
štvih vodilno vlogo Partije na 
istih načelih kot v drugih mno-
žičnih organizacijah. 

Konferenca le sprejela sledeče sklepe 
Prebrodili smo prve težave 

v družbenem upravljanju go-
spodarstva. Delavski sveti so 
postali dejansko faktor tega 
upravljanja. S tem so dobili 
proizvodni odnosi dejansko no-
vo vsebino, ki je že vzrastla v 
zavest delavskega razreda. To 
se je jasno pokazalo v tem, 
da se v naših podjetjih planske 
naloge bolje izvajajo kot v 
dobi administrativnega uprav-
ljanja, da se neprestano dviga 
delovna disciplina, da se je 
neverjetno dvignila storilnost 

dela in kvaliteta proizvodov. 
Pri tem se še vedno pojavljajo 
škodljivi odkloni: nezaupanje 
in podcenjevanje sposobnosti 
delavskega razreda, kar rodi 
samopašnost direktorjev, admi-
nistrativnega aparata in tudi 
partijskih organizacij. Tudi de-
lavski sveti in UO se zaradi 
slabega pojmovanja svoje vl<v 
ge ponekod skušajo izločiti iz 
kolektiva in upravljati proiz-
vodnjo brez sodelovanja ko-
lektiva. 

teh posestvih. Izvaja se aron-
dacija KDZ, kar bo v veliki 
meri omogočilo razvoj teh v 
smeri modernih socialističnih 
kmetijskih obratov. Nadaljnji 
razvoj kmetijstva še vedno ovi-
ra neutemeljeno nezaupanje 
kmečkih množic do zadružni-
štva, kar je posledica starih 
metod in kmečke zaostalosti. 
To nezaupanje razpihujejo so-
vražni elementi, ki se vrivajo 
v organe KZ in skušajo zadr-
žati dejavnost teh na področju 
trgovine. V tej trgovini se uve-
ljavljajo izkoriščevalski pre-
kupčevalci, ki rušijo ugled za-
druge, upirajo se nabavljanju 
strojev s ciljem ohraniti izko-
riščevalske odnose v kmetijski 
proizvodnji. V KDZ zavirajo 
uveljavljanje gospodarskega 
računa lenuhi in delomrzneži. 
Diktatorski odnos vodilnih l ju-
di hromi zdrave pobude za-
družnikov, pomanjkanje stro-
kovnega vodstva onemogoča 
uvajanje novih delovnih me-
tod, pri arondaciji pa se je po-
kazal ozek in nepolitičen odnos 
do privatnih kmetov. 

Naloga Partije je, da se ne-
posredno vključi v vse dòga-
janje na vasi, z aktivnim pri-
zadevanjem dviga splošni nivo 
izobrazbe kmečkega prebival-
stva. se odločno bori za demo-
kratične odnose v zadružnih 
organizacijah, razkrinkava in 
odstranjuje iz zadružnih vrst 
vse sovražnike, ki bi hoteli za-
drugo izkoristiti za svoje oseb-
ne koristi ali pa za koristi so-
vražnikov naše družbene ure-
ditve. Partijska konferenca še 
posebej nalaga OPO-jem na 
vaseh, kjer so KDZ, da se bori-
jo za odpravo prepada med 
člani KDZ in člani KZ in da 
ustvarijo enotnost delovnih 
kmetov, kar je predpogoj za 
zgraditev socializma na vasi. 

Pomoč pri vzgoji mladine v naprednem duliu 
mesto zanemarjanja vzgojnih problemov 
Naša mladina Je največji za-

klad naše družbe, za katero se 
mora Partija posebej brigati. 
Konferenca je ugotovila, da je 
mladinska organizacija v zad-
njem času sicer močno raz-
maknila svoje vrste, vendar se 
vzgoja mladine prepiišča v 
glavnem mladinskim organiza-
cijam samim in kvečjemu pro-
svetnim delavcem glede šolske 
mladine. Ponekod se celotne 
Partijske organizacije, a poseb-
no posamezni komunisti, za 

mladino sploh ne zanimâjo. 
Zato Je ta prepuščena sama 
sebi in dostikrat sovražnim 
vplivom. Zato smatra konfe-
renca, da se mora Partija bo-
riti z mobilizacijo vseh mno-
žičnih organizacij za vpliv in 
vzgojo naše mladine v napred-
nem duhu, posebno pa še nala-
ga kot dolžnost vsem mladim 
komunistom do 25 let, da ak-
tivno delajo v organizaciji 
LMS. 

Dejansko delavsko upravljanje gospodarstva 
mesto formalističnih zasedanj 

Zato nalaga okrajna parti j-
ska konferenca svojim parti j-
skim organizacijam, da se na j -
odločneje bore proti navedenim 
slabostim, da se odpravi ne-
posredno vmešavanje part, or-
ganizacij v delo UO in delav. 
svetov, da se odpravijo forma-
listična zasedanja delavskih or-
ganov, da se v tovarni uredijo 

stvari tako, da bo delavcem 
dejansko omogočeno upravlja-
nje. Za dosego tega cilja na j 
se komunisti borijo za naj -
večjo aktivizacijo političnega 
dela v sindikalnih organizaci-
jah, da bodo delavci kot člani 
sindikata okrepili svojo aktiv-
nost za pravilno delo delav-
skih organov upravljanja. 

Enotnost delovnih kmetov, mesto prepada 
med član! KZ in člani KDZ 

Kmetijska proizvodnja še 
močno zaostaja za revolucio-
narnim poletom, ki ga je spro-
žilo delavsko upravljanje v in-
dustriji. Odprava administra-
tivnih mer v kmetijski proiz-
vodnji, ki je rezultat razvija-
jočih se objektivnih pogojev in 
spremenjene partijske linije v 
organizaciji našega zadružni-
štva, je dvignila interes delov-
nih kmetov za dvig proizvod-
nje, povečalo se je zaupanje 

men se že meni s sudanskimi 
predstavniki. Podoben diplo-
matski vrvež je opaziti tudi v 
Londonu. 

BRITANSKA VLADA 
je zavrnila predlog dr. Mosa-
dika, da naj Perziji plača 49 
milijonov funtšterlingov kot 
odškodnino za dosedanjo pe-
trolejska blokado, nakar bi se 
pričela pogajanja. Vendar je v 
noti poudarila, da naj bodo 
vrata za nove razgovore odprta. 

S KOREJE 
poročajo o močnih severno-
korejsko-kitajskih napadih, ki 
so jih nekateri ameriški čas-
niki proglasili za — jesensko 
ofenzivo. Vse kaže, da ho to 
vprašanje morala reševati Ge-
neralna skupščina, ker pogaja-
nja o premirju ne vodijo ni-
kamor Pred 

POROTNIM SODIŠČEM 
V KÖLNU 

se je pričel proces zoper naci-
stičnega zločinca Schäfferja, 
bivšega poveljnika SS-čet v 
Srbiji, ki med drugim odgovar-
ja za 6000 umorjenih židovskih 
žena, otrok in starčkov v plin-
skih celicah na Sejmišču pri 
Beogradu. Jugoslovanski pred-
stavnik je sodišču izročil do-
datno dokazno gradivo za pre-
ostale zločine nad našim pre-
bivalstvom. 

kmetov v KZ, ker so spoznali, 
da jim bodo te dejansko poma-
gale v razvijanju kmetijske 
proizvodnje. KZ so prenesle 
svojo dejavnost na širša pod-
ročja, zaživeli so strojni, živino-
rejski in vinarski odseki, mno-
go se razpravlja o obnovi vi-
nogradov in sadovnjakov, na 
posestvih kmetijskih zadrug in 
KDZ prehajamo od trudodnev-
skega sistema nagrajevanja k 
pravičnejšemu nagrajevanju po 
delu z uvajanjem gospodarske-
ga računa, s čimer se znatno 
izboljšujejo notranji odnosi na 

Na čelu množice v borbi za demokratični 
karakter ljudske oblasti mesto 
diktirania od 7Qorai 

V skladu s spremembami v 
gospodarskem sistemu in v ci-
lju nadaljnje demokratizacije 
ljudske oblasti je bila izvede-
na reorganizacija ljudskih od-
borov. Krajevni ljudski odbori 
so se združili v večje upravno-
teritorialne enote-občine, iz 
katerih na j se z ustvarjanjem 
nadaljnjih pogojev razvijejo 
komune kot najdemokratičnej-
ša oblika samoupravnih orga-
nov ljudstva. Pri OLO in ob-
činskih ljudskih odborih so bili 
odpravljeni izvršilni odbori. To 
zagotavlja boljše in samostoj-
nejše opravljanje oblastvenih 
funkcij izvoljenim predstavni-
kom ljudstva, ki za svoje delo 
temu neposredno odgovarjajo. 
Pozitivni odraz teh sprememiî 
se kaže v povečani iniciativno-
sti občinskih ljudskih odborov, 
pa tudi OLO-ja pri reševanju 
lokalnih problemov, da-li je v 
tem. da so oblastveni organi 
nehali biti upravno-operativni 
voditelji gospodarskih podjetij, 
ker so vodstvo teh prevzeli de-
lavski sveti. 

Ovira v nadaljnjem razvoju 
organov ljudske oblasti v smi-

slu demokratizacije in Jačanja 
samoupravnih elementov pred-
stavljajo še stare tendence vme-
šavanja OLO-ja v zadeve ob-
činskih ljudskih odborov, na 
drugi strani pa tendence uprav-
nega aparata, da bi odločal o 
stvareh, ki presegajo njegove 
pravice. Pojavljajo se tudi po-
izkusi reakcije, predvsem kle-
rikalne, da bi pridobila svoj 
vpliv v organih ljudske oblasti 
in s tem možnost za oviranje 
graditve socializma. V zvezi s 
temi ugotovitvami postavlja 
okrajna partijska konferenca 
pred vse svoje članstvo nasled-
njo osnovno nalogo: 

V celoti prenehati s starim 
načinom dela diktiran j a od 
zgoraj, se spojiti z množico de-
lovnih ljudi v eno samo celoto 
in se iz te množice ter na čelu 
te množice boriti za resnični, 
demokratični in samoupravni 
karakter enotne ljudske oblasti. 
Posebno pa mora biti to dej-
stvo pred očmi -celotni naši 
partijski organizaciji v času 
predstoječih volitev v občin-
ske in Okrajni LO. 

Prikladnejše oblike političnega študija za 
dvig borbenosti proti idejnim sovražnikom 

. mesto slabega študija 
Nova vsebina dela Parti je in 

njej odgovarjajoče metode za-
htevajo od članov mnogo več 
vsestranskega ideološkega ' in 
strokovnega izpopolnjevanja, 
zato so bile odpravljene toge 
oblike študijskih sestankov, ki 
so Jih zamenjali seminarji, in-
dividualni študij, diskusijski 
večeri, tečaji in ljudske uni-
verze. Te nove oblike nadalj-
njega izgrajevanja članov in 
širokih množic -so rodile lep 
napredek, ki se odraža v poja-
čani borbi proti raznim obli-
kam klerikalne in informbiro-
jevske dejavnosti, proti dvolič-
nosti, v vse aktivnejšem sode-
lovanju članov Partije in mno-
žic pri razpravljanju o raznih 
kulturnih, političnih In gospo-
darskih problemih. Izkušnje 
dosedanjih odprtih partijskih 
sestankov so zahtevo po širšem 
idejno-političnem delu še pod-
prle in pokazale, da člani niso 
vedno osvojili metode Individu-
alnega študija kot osnove za 

uspešno politično delovanje 
med množicami. 

Da bo Partija zmožnejša od-
igravati vodilno vlogo, Je nujno 
uvajati tudi na j prikladnejše 
oblike širšega študija poleg in-
dividualnega. Potrebno Je iz-
popolnjevati seminarje, ljudska 
univerze in diskusijske večere. 
Studij se mora usmerjati ne sa-
mo strokovno, temveč predvsem 
politično, kar je osnova za več-
jo aktivnost v borbi z idejnimi 
sovražniki, informbiro j evci in 
klerikalci. Naša partijska kon-
ferenca mora nujno pokazati 
na globoko razredno sovraštvo 
klerikalcev in klerikalizma do 
ljudstva in njegove oblasti ter 
do socializma sploh. Zato pose-
bej opozarja na petokolonaški 
značaj klerikalizma v odnosu 
do socialistične države in na-
laga partijski organizaciji okra-
ja, da svojo borbo za dvig pa-
triotične zavesti ljudstva na-
šega okraja najtesneje poveže 
z borbo proti klerikalizmu. 

iz množic sprejemati partijski kader mesto 
zastarelega načina širitve partijskih vrst 

Da bi mogla Partija izvršiti 
svoje naloge v graditvi socia-
listične družbe in da bo mogla 
razvijati svoje delo v smeri vse 
večje demokratizacije, je po-
trebno, da se tudi številčno ja-
ča. Naša partijska organizacija 
je letos številčno porasla, ven-
dar konferenca ugotavlja, da Je 
za ohranitev Jedrne čvrstine 
naše Partije nujno potrebno, 
da se sprejem delavcev in kme-
tov, ki so v neposredni proiz-
vodnji, pospeši in da se zaostri 
kriterij za sprejem Iz ostalih 
slojev. Konferenca nalaga par-
tijskim organizacijam nalogo, 
da v celoti odpravijo zastareli 
način razširitve partijskih vrst 
ločeno od političnega dela in ga 
nadomestijo s takim sprejema-
njem novih članov, pri kaUrem 
jih obiramo iz množic, k jer so 
oni pod vplivom politične ak-
tivnosti partijske organizacije 
politično zrasli. 

Partijske organizacije morajo 
še bolj posvečati pažnjo obli-
kovanju lika komunista pri 
vseh svojih članih, tako da bo-
do komunisti v vsem svojem 
posebnem in društvenem živ-
ljenju vzor svobodnega, pogum-
nega. moralno in široko raz-

gledanega borca za socializem. 

Da bo Partija lahko izvršila 
vse navedene naloge, smatra 
konferenca, da morajo postati 
odprti partijski sestanki stalna 
in edina oblika partijskih or-
ganizacij. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Vabilo 
Sklicujemo sejo Izvršnega 

odbora okrajnega odbora OF za 
ponedeljek, dne 13. oktobra 
1952 ob 8. uri predpoldne v 
sejni dvorani Okrajnega komi-
teja PKS v Ptuju. 

Dnevni red: 
Organizacijska vprašanja in 

metode dela Fronte. 
Razno. 
Vabimo člane, da se seje si-

gurno udeležijo. 
Smrt fašizmu — svoboda 

narodu! 
Predsednik: 

Tramšek Jože 1. r. 
Sekretar: 

Frangež Lojze 1. r. 
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S ptu s k e partilske konference 
v ptujskem okraju je Partija zelo mlada 

V poročilu o delu KP v ptuj-
skem okraju je sekretar OK 
KPS tov Tramžek med drugim 
dejal: 

»V ptujskem okraju je Parti-
ja v celoti zelo mladj,, večino. 
m» poosvoboditvena, saj imamo 
izpred vojne !e šest komunistov, 

icd vojno vključno leto 1945 le 
61 komunistov, iz poznejših let 
pa 1074 članov, skupaj torej 
1141 komunistov Po vojni smo 
uporabljali metode v partiiskc^m 
delu, ki niso bile v navadi v 
zgodovini naše Partije, niti je 
kdaj v zgodovini Partija zavze-
mala tako mesto. Razumeti je 
treba, da so se znašli naši de-
lovni ljudje na čelu s svojim de-
lavskim razredom po osvobodit-
vi pred izredno težkimi naloga 
mi. Obnova razdejane dežele, 
težke in neurejene gospodarske 
prilike, petletka itd. Vse to je 
nujno zahtevalo hitro in odloč-
no intervencijo. V glavnem za-
radi potreb, delno Pa tudi pod 
vplivom ruske prakse, je Partija 
bivala večinoma izven vrst de-
lovnih množic, okrog njihovih 
organov oblasti, da zagotovi hi-
tro ceHenje vojnih ran in zgra 
di temelje zgradbi socializma 
Takšno mesto in vlogo je sme-
la naša Partija zadržati le' toli-
ko časa, dokler ie to zahtevala 
razvojna stopnja. \ a š e partijsko 
vodstvo nas je pravočasno opo. 
zorilo na nevarnost odtrpanja 
množice od Partije in oddalji-
tve množice od politike ter za-
čelo s celo vrsto ukrepov na vaeh 
popriščihi naše družbene dejav-
nosti borbo za to, da se omo-
goči množicam neposredno an. 
gaziranje v skrbi za svoje bolj-
še življenje, kar koncem kon-
cev pomeni, da množice same 
vodijo politiko in da se uspešno 
tolčemo proti 'vdoru birokra-
tizma. Razume se, da Je pri tem 
tudi Partija morala menjati 
svoje mesto in se vrniti med 
množice, kjer Je zrastla in tudi 
zmiraj delovala. Naše partijske 
organizacije se v celoti trudijo, 
da bi prešle v celoti k novim 
metodam in da bi si zagotovile 
novo vsebino svoiega dela. 
Lahko trdimo, da smo na tej 
poti napravili leip napredek in 
da je z demokratizacijo našega 
partijskega življenja zelo napre-
dovala demokratizacija našega 

celotnega družabnega življenja. 
Za nas bo dobro, da si pri 

tem ogledamo predvsem slabosti, 
našeiga dela, ki nam ovirajo hi-
trejši razvoj. Praksa nam kaže, 
da se starih navad zelo težko 
otresamo. Na letnih občinskih 
partijskih konferencah osnov-
nih partijskih organizacij smo 
v marsikaterem poročilu sekre-
tarja opazili precej pesimizma 
in zaskrbljenosti. Veliko so se 
pritoževali, da komunisti več ne 
izvršujejo nalog, da so nedisci-
plinirani, da ne Študirajo itd. V 
resnici situacija ni povsod tako 
žalostna kot so jo nakazovali. 
Gre v glavnem z^ dve stvari. 
Naše OPO so opustile po navo-
dilih OK KPS in CK KPS tiste 
pogoste vsakotedenske sestan-
ke, na katerih se je podrobno 
razpravljalo o vsem, kar se je 
na področju OPO dogajalo In je 
vsaka organizacija (OF, LMS, 
Sindikat, AFZ,.LO) ali kdorkoli 
dobil do podrobnosti nakazano, 
kaj sme in česar ne sme delati 
in seveda tudi, kako naj dela. 
Pri takšnem načinu je razum-
ljivo, da je tudi posamezni ko-
munist dobival zelo konkretne 
čisto prakticistične naloge, ker 
Je moral na sledečem sestanku 
poročati, kako je to delo izvršil. 
Kdo bi mo(?el trditi, da tak na. 
čin dela ni hromil samostojno-
sti množičnih organizacij in fo-
rumov, obenem pa je navajal 
komuniste na to, da bi sam 
malo mislil in da čaka! naloge, 
ki Jo bo dobil od svojega sekre-
tarja oziroma biroja in da dela 
predvsem samo to, kar se mu 
je na sestanku določilo. Sedaj, 
ko teh drobnih sestankov ni 
več, ko ni več za vsakega posa-
meznika odmerjena konkretna 
naloga, sedai se nam pa mnogi 
tovariši ne znajdejo, ne znajo 
si najti dela na osnovi politične 
situacije in linije, ki jo je OPO 
izdelala. Na druKi strani pa na-
ši komunisti še zmiral ocenjuje-
jo delo posameznega tovariša na 
osnovi izvrševanja drobnjakar-
skih nalog namesto da bi delo 
komunista ocenili po poHtifmi 
si'uaciji na tistem področju, 
hjer živi, dela in pe zabava naš 
komunist. Prepričan sem, da bi 
sicer situacija ne izgledala tako 
kritična .. .« 

propagaBdo za svojo vero, po-
tem imamo mi prav tako pr»< 

co, da delamo propagando za 
naš ateizem. V časih ee mi zdi, 
da smo si v tem pogledu pod 
vladavino Antona Korošca de-
lavci več upali kot danes pod 
našo lastno oblastjo. Brez dvo-
ma predstavlja reakcionarni 
kler v območju našega okraja 
eno izmed najmočnejših legal-
nih baz prav tega sovražnega 
delovanja proti oblasti in par-
tiji. 
KAKO DELUJE KLERIKALI-

ZEM MED LJUDSTVOM? 
Štirideset aktivnih duhovni, 

kov je v okraju z 28 župnijami, 
ki vsaka za se predstavlja trd-
njavo klerikalizma. Med njimi 
prednjačijo minoriti s svojo žup. 
nljo Ptuj, Videm, Fodlehnik In 
Ptujsko goro. Smatramo, da je 
o teh trdnjavah klerikalizma 
bilo vendarle premalo govora v 
naši Partiji ter bi naj današnja 
konferenca to upoštevala in 
sprejela ustrezne sklepe. So-
vražna duhovščina širi svoj 
vpliv in svojo politiko včasih 
direktno, največl<rat pa indi-
rektno preko cele vrste svojih 
štabovcev, kakor so cerkveni 
ključarji, organisti, mežnarji, 
pevci itd. Cele vrste eksponen-
tov imajo zato, da bi odtrgali 
množice od Partije. Težišče na-
še borbe proti kleru in klerika-
lizmu mora seveda biti v borbi 
za množice, zlasti za mladino. 
V tej borbi se kler poslužuje 
najrazličnejših oblik. Posebno 
dobrodošle zunanje manifesta-
cije so mu razna romanja. Cim 
smo mu odvzeli cerkev na Ptuj-
ski gori, ki je zaščitena kot kul-
turni spomenik, hoče na novo 
poživeti romarske poti kot 2e-
tale, Vurberk, Leskovec, kar so 
letos poskušali. Se zmiraj se 
poslužujejo raznih trikov, na 
primer izletov v Titov rojstni 
kraj, da bi potem romali na 
Svete gore itd. Romanja so mi-
mogrede tudi njihovi najboljši 
finanimi viri. Procesije pi-ed-
stavljajo v ' okraju dokajšnjo 
klerovsko aktivnost, saj jih ima 
vsaka župnija letno najmanj 
šest, katere so prilično dobro 
obiskane. Močno zunanjo mani-
festacijo, katera ^ u le v celoti 
uspela, so klerikalci organizi-
rali na veliko noč s celo vrsto 
kresov, streljanj z možnarji itd. 
Da je borba proti takim mani-
festacijam možna, smo najbolj 
dokazali v predelih Dravskega 
polja ob letošnjih birmah. Pre-
prečili smo tudi birmo 1. in 2. 
maja na dan delavskega prazni-
ka, pozneje po smo starše pri-
pravili, da So se šolarji udeleže-
vali rednega pouka, tako da so 
bili prisiljeni birmo odlagati na 
popoldanski in izvenšolski čas. 
Šolski mladini posvečajo poseb-
no pozornost. Neprestano se 
trudijo, đ.a bi Jo dobili na svojo 
stran. Apelirajo na starše s 
prižnic, izpadajo z grožnjami 
javno, v spovednicah in kjerko-
li. Obiskujejo domove, nosijo 
darilca, podobice in vrag vedi 
kaj vse. Da ne omenjam vero-
uka, ki ga sedaj izvajajo v cer-
kvah, ker ga v šolah več ne 
smejo ..,« 

Za tem je govoril v poročilu 
sekretar tov. Tramšek še o 
ogromni vlogi mladinskih orga-
nizacij, o kultumoprosvetnih in 
fizkultumih društvih, o gasil-
skih društvih, o pritisicu na ko-
muniste ob rojstvu otrok in po-
rokah zlasti na podeželju, o in-
formbiro j evski dejavnosti, o po 
manjkanju čuta budnosti, o de-
lavskih svetih in številnih dru-
gih vprašanjih, o katerih bomo 
nadaljevali prihodnjič. 

Ш љ is Ш s Mziwani i? 
O praksi kaznovanja komuni-

stov je dejal sekretar OK KPS 
tov. Tramšek sledeče: 

»Od lanskoletne konference 
pa do danes je na okramem ko-
mitetu zabeleženih 96 izrečenih 
partijskih kazni in sicer 84 
izkljutìtev iz Partije, 2 opomina, 
6 ukorov in 4 strogi ukori. Od 
tega jih je 37 izključenih zaradi 
neprihajanja na sestanke, 11 za-
radi krstov in porok, 12 pa za-
radi nepravilnega odnosa do 
dela na službenih mestih, 17 zara-
di kriminalnih deianj in 4 zaradi 
Informbiroja, dočim je 1 izsto-
pil zaradi bolezni. Kakofr se vi-
di, nihče ni bil kaznovan za to, 
ker je zanemarjal politično de-
lo. Imamo več primerov, da po-
samezni tovariši popolnoma za-
nemarjajo funkcije v nmožič-
nih organizacijah, za katere so 
bili množično izvoljeni, da pa 
Jih za to nihče ne kliče na od. 
govornost. Tako so bili zame-
njani predsedniki sindikatov, 
sekretarji fronte, a da o odbor-
nikih, ki so bili zamenjani niti 

ne govorim, čeprav so bili med 
njimi komunisti. 

Rekli smo, da se ponekod pri-
tožujejo nad neaktivnostjo ko-
munistov in sicer tudi v tistih 
osnovnih partijskih organizaci-
jah, katere se v celoti trudijo 
izpolniti naloge naše Partije. 
Največkrat gre za pojav neza-
interesiranosti komunistov, po. 
sebno kadar so izven območja 
OPO, kadar niso na sestanku. 
Ta pojav je trdno povezan z 
gornjimi ugotovitvami politične 
neaktivnosti, kateri je dostikrat 
vzrok tudi utrujenost naših 
članov. Ta se najprej polasti 
naših članov zlasti tam, kjer 
izgubijo izpred oči perspektivo, 
zaradi katere so postali komu-
nisti. Bodisi da gre za teoreti-
čne nejasnositi, kar je danes 
spričo izredno naglega razvoja 
teoretičnih pogledov na družbe-
ni razvoj često slučaj, ali pa da 
radi mnogih osnovnih drobnih 
nalog, posebno pa še zaradi raz-
nih težav in težavic pozabijo 
gladko na to, kaj so nekoč ho-
teli . . .« 

U^^e î̂ ori шкттт sovraž^iikov 
Po vprašanju sprejemanja no-

vih članov, socialnem sestavu 
članstva KP v okraju, združe-
vanja nekaterih OPO, spreje-
manja kritike, glede delovanja 
in uspehov AFZ, ZB NOV, gle-
de ideološke vzgoje mladine na 
raznih zimskih tečaUh, je pre-
šel sekretar tov. Tramšek na 
vprašanle klerikalnih reakcio-
nariev in dejal: 

»Naše partijske organizacije so 
v zadnjih letih imele precej 
uspehov pri odkrivanju in zati. 
ranju klerikalnih reakcionarjev, 
ki so tudi pri nas najbolj usi-
drani. Dovolite, da vam prilta-
žem precejšnjo pomanjkljivost 
v naši borbi proti klerilcalizmu. 
Gre za to, da ima ta borba vse 
preveč liberalni' karakter. Mi-
slimo, da gledaio naši ljudje še 
zmiraj na klerikalizem z očmi 
liberalca, ki vidi v njem samo 
sebi enakega tekmeca, ki je pač 
drugače pobarvan. Proti kleri. 
kalizmu se bomo uspešno borili, 
če bomo popolnoma razkrili 
njegovo globoko razredno so-
vraštvo do naše družbe na eni 
strani, na drugi strani pa z ozi. 
rom na našo socialistično drža-
vo pokazali njegov čisto antipa. 
triotičen značaj. Ce kje, mora-
mo prav mi tukaj na Štajer-
skem najtesneje povezati našo 
borbo za patriotičnega Štajerca 
z antireligiozno, antiklerikalno 
birbo. Danes ni več nobene raz 
like med bivšimi hitlerjanskimi 

in današnjimi klerikalnimi pe-
tokolonaši. To se je najlepše 
manifestiralo v naši borbi za 
Trst, to je očitno pokazal tudi 
minorit Glavač iz Podlehnika, 
ki ni hotel podpisati resolucije, 
kakor so to pokazali Vovk, Dr-
žečnik in njim podobni Tovor-
nik in drugi. 

Toda borba proti klerikalizmu 
je tudi najbolj delikatna; mora 
biti dobro preračunana, kajti 
ravno na tem področju imamo 
največ odlokov v smeri sekta-
štva kakor tudi oportunizma. 
Cesto se identificira z vernostjo 
naših liudi, kar seveda ne drži. 
Klerikalizem ima z vero skupno 
samo to, da jo izkorišča in da 
mu ona služi kot kamuflaža za 
politično delovanje. Klerikali. 
zem je politična smer kapita-
lizma, sovražna ljudstvu in nje-
govi izgradnji socializma. Kle-
rikalizem in klerikalec sta brez. 
kompromisna sovražnika ljud-
stva in njegove oblasti. Na dru-
qi strani Pa Se marsikie ne ra-
zume pravilno naša ustavna do-
ločba o svobodi veroizpovedi. 
Ponekod so iz tega napravili fe-
tiš, pa smatrajo vsako našo an-
tireligiozno črto v naši politiki 
na | i vzgoji kot protiustavno in 
nezakonito. Ze Marx in Engels 
sta obračunala z vero tako, da 
v tem oziru nimamo komunisti 
kaj več razpravljati. Jasno nam 
mnra biti to. če ustava daje mož-
nost farju, da dela vsak dan 

Prvo društvo „SVOBODA" v okraju 
so ustanovili v Strnišču 

StmiSče, 7. oktobra (HB). V 
lepo okrašeni dvorani Je bil za. 
čet danes z Intemacionalo, ki 
jo ]e odigrala godba na pihala, 
prvi ustanovni občni zbor dru-
štva »SVOBODA« v ptujskem 
okraju, ki se ga je kot gost ude-
ležil tov. Bizjak Stane, član CK 
KPS kot najstarejši član »Svo-
bode« iz leta 1932, tov. Tramšek 
Jože, sekretar OK KPS Ptuj in 
tov. Frangež Lojze, načelnik 
oddelka za prosveto Ln kulturo 
pri OLO Ptuj. Uvodoma je go-
ste in itevilne udeležence zbora 
pozdravil predsednik iniciativ-
nega odbora. 

Iniciativni odbor je s svojim 
zaíetnim delom dal pobudo no-
vc'zvoljenemu odboru društva s 
prvimi doseženimi uspehi v ze-
lo kratkem času, saj je pridobil 
za društvo preko 400 članov ter 
prevzel vse sekcije, ki so prej 
delovale v SKUD u Strnlšda ter 
ustanovil nekatere nove sekci-
je. Dramatska skupina, pevski 
zbor, godba na pihala, šahovska 
sekcija in tamburaški zbor so 
že pričeli z delom. Pevski zbor 
in godba na pihala sta že nasto-
pila po zboru s pesmimi in ne-
katerimi skladbami. Na vidiku 
imajo esperantski tečaj in lut-
kovno gledališče. 

Z lepo okrašenega odra dvo-
rane so blestele '^rke besed na-
.̂ ega revolucionarja Ivana Can-
karja: 

»Vi, ki imate v srcu mladost 
in v pesti moč, 

vi glejte, na vaših plečih bo 
slonelo življenje« 

in z njimi se jè ujemala vsebina 
referata tov. Cerneta, ki je med 
drugim dejal: 

Beseda našega velikega Can-
karja, ki jih je napisal o »Svo-
bodi« 1918 leta, nam bodo vodilo 
tudi v bodočnosti: 

»Na meni, na mojih plečeh, 
na plečeh delovnega proletarca 
sloni bodočnost slovenskega na-
roda« 

Te besede nas Dodo vodile pri 
poglabljanju kulturne zavesti 
nas vseh, Delavno ljudstvo je 
danes gospodar, hoče pa imeti 
in posredovati tudi kulturo. 
Naš delavski razred si je v zma-
goviti ljudski revoluciji priboril 
oblast. Premagal je svojega raz-
rednega nasprotnika, sprejel v 
svoje roke upravljanje tovam 
rudnikov in podjetij. Prav zato 
so pred delavski razred postav-
ljene nove naloge. Ce hočemo 
dobro upravljati tovarne, mora-
mo biti vsestransko razgledani 
— izobraženi, kulturni. Vse to 
so naši delavci pred vojno (dru-
go svetovno namreč) vkljub za-
tiranju tako krepko in izdatno 
zajeli in gojili. 

Ko se je letos spomladi poro-
dila misel, da se obnovijo in 
ustanovijo društva »Svobode«, 

je bila ta mleel pozdravljena in 
sprejeta z velikim navduše-
njmi . Pozdravili so jo vsi de-
lavci Slovenije. To misel in že-
ljo je podprla tudi Komunisti-
čna partija in tako je bil v av-
gustu mesecu v Trbovljah prvi 
ustanovni kongres »Svobode«, 
na katerem je govoril član 
»Svobode« v prejšnji Jugoslavi-
ji, sedanji predsednik glavnega 
odbora Svobod tov. Regent. Da-
nes je ustanovljenih v Sloveniji 
že preko 40 društev »Svoboda« 
z več tisoč člani, каг je tudi po-
kazal prvi javni nastop »Svobo-
de« s svojimi pevci, godbeniki 
in igralci v Trbovljah. 

Prav zato je potrebno tudi pri 
nas, ko danes ustanavljamo dru-
štvo »Svoboda«, da vključimo v 
to naše društvo slehernega čla-
na kolektiva in ostale množice, 
da bo tako društvo res lahko 
ohranilo stare tradicije bivše 
»Svobode«. Ob enem se moramo 
zavedati, da prav pri nas zelo 
manjka prave kulturne zabarve 
predvsem našemu delavcu. Po-
goji za to so dani, saj so delavci, 
kakor tudi ostali prebivalci naše-
ga industrijskega centra pra-
vilno razumeli potrebo o usta-
novitvi »Svobode«. Dokaz za to 
nam je veliko število prijav in 
dosedaj se je, še pred formalno 
ustanovitvijo društva, prijavilo 
že preko 400 članov, od katerih 
jih je . . . pripravljeno aktivno 
sodelovati v raznih odsekih dru-
štva To množično pristopanje 
naših ljudi v kulturno umetni-
ško društvo »Svoboda«, katero 
bomo danes tukaj ustanovili, je 
dokaz, da si tudi mi v Stmišču 
želimo kulturnega izživljanja v 
večji meri kot je bil slučaj do-
sedaj in da trdno verujemo, da 
bo »Svoboda« s svojim revolu-
cionarnim programom zadovo-
ljila naše potrebe, ter dvignila 
revolucionarni duh našega člo-
veka. 

Po referatu je v diskusiji pod-
črtal tov. Tramšsk, da še samo 
ustanovitev društva »Svoboda« 
ne zagotavlja, da bo opravilo 
svoie velike naloge po zgledu 
prejšnje »Svobode«, če ne bo s 
svojo revolucionaimo aktivnost-
jo ustvarjalec naše novejše kul-
ture, proletarske kulture. Tov. 
Tramšek je. tudi poudaril, da 
mora imeti »Svoboda« široko 
odprta vrata za vse delovne lju-
di, neglede na to, ali so delavci, 
kmetje, obrtniki ali delovni in-
teligenti, ki pomagajo nositi na 
svojih plečih novo družbeno 
ureditev in vlagajo svoj veliki 
delež v ustvarjanje naše novej-
še proletarske kulture. Navedel 
jv slabosti, ki so jih imeli 
SKUD-i pa tudi posledice po-
manjkania pomoči s strani 
članstva Partije. 

Tov. Bizjak Stane je v disku-
siji poudaril, da je sprejemalo 

predvojno druátvo »Svoboda« v 
svoje vrste najrevolucionamej-
še delavce, saj je bUa legalna 
organizacija Komunistične par-
tije. Ce po Partija pomagala no-
voustanovljeni »Svobodi«, bo v 
njej mesto za izživljanje in pri-
dobivanje potrebne revolucio-
narnosti za številne delavce, po-
tem bo dosegala polni polet in 
bo res dostojna lika predvojne 
»Svobode«. Pozval je delavce 
»Gradisa«, naj se pridružijo no-
voustanovljeni »Svobodi«. 

Zbor je po diskusiji izvolil 11 
članski odbor in 3-članski nad-
zorni odbor z javnim glasova-
njem. 

Tovarniški sindikat je predal 
novemu odboru krasen nov pra-
por, prvi prapor »Svobode« v 
ptujskem okraju z željo, da ga 
naj vestno čuva in da na j ta 
prapor povsod spremlja društvo 
pri njenem revolucionarnem 
kulturnem delu m da naj ee 
okrog njega zberejo vsi delov-
ni l judje iz Stmišča, ki so za 
zgraditev socializma v novi Ju-
goslaviji. 

Strniš če je prehitelo P tu j z 
ustanovitvijo in obljubilo "na 
koncu ustanovnega občnega zbo-
ra, da bo tudi v delu dajalo 
zgleden primer ostalim dru-
štvom v ptujskem okraju. 

Iz s i a b vzgoleo^ii vajencev 
boifo sfs&f oliftn Ш\ oomočn k ' 

Lovrenc, 8. oktobra (Lp). Med 
številnimi problemi, ki jih 
dnevno rešuje ljudstvo samo, 
je bilo v zadnjem času tudi ne-
kaj takih, ki jih je moral reše-
vati celo občinski odbor. Gre 
namreč za posledice pomanjk-
ljive vzgoje predvsem mladih 
fantov, med njimi tudi učencev 
Čevljarske produktivne zadru-
ge, od katerih se pričakuje, da bi 
se morali postavljati z zgled-
nejšim obnašanjem kot ostali 
fantje, ki so samo v domači 

vzgoji. Na številne pritožbe va-
ščanov glede ponočevanja teh 
mladeničev, njihovih ponočnih 
razgrajanj in neumestnih šal je 
končno občinski odbor na zad-
nji seji rekel o tem svoje mne-
nje. 

Kolektiv Čevljarske produk-
tivne zadruge v Lovrencu je 
nedvomno zraven staršev učen-
cev živo zainteresiran na tem, 
da bo njihova delavnica dala 
sčasoma pomočnike in tudi ne-
kaj mojstrov naáemu čevljar-
skemu obrtništvu, da jih bo te-
kom učne dobe seznanila tudi 
z lastnostmi socialističnega 
obrtnika, ki mu ne zadošča sa-
mo strokovno znanje, temveč 
tudi splošna izobrazba in pra-
vilni odnos do sovaščanov in do 
današnje družbene stvarnosti. 
Napačno bi bilo ostati pri trdit-
vi, da so slabe vzgoje krivi sa-
mo starši, od katerih je učenec 
cel dan odsoten, ko pa je treba 
tudi vpoštevati, v kakem mi-
Ijeju dela njihov sin cel dan, 
kdo vpliva na njegovo strokov-
no in kulturno izobraževanje, 
kdo uveljavlja pri njem svoje 
slabe vplive med delom in po 
delu. Posledice pomanjkljive 
vzgoje posameznikov doma in 
v delavnici nosi družina Mur-
šec iz Lovrenca, ki je pred ne-
davnim zgubila sina brez lastne 
krivde. 

Občinski odbor vidi rešitev 
tega vprašanja edino v tem. da 
se mladina resneje oklene dru-
štvenega dela, ob katerem se 
bo v prostem času politično, 
kulturno in prosvetno izobra-
ževala in otresla slabih vplivov 
iz preteklosti, lažne morale in 
podcenjevanja socialističnih 
družbenih odnosov. Pri tem ji 
bo nedvomno lahko pomagalo 
učiteljstvo pa tudi ostali de-
lavci in uslužbenci, ki so v 
4'užbi pri Lovrencu ali Strni-
šču. 

LJUDSTVO JE SKRAJŠALO VELJAVNOST 
POTNEGA DOVOLJENJA dr. TREOVE 

Rogaška Slatina, 8. oktobra. 
(Od naáega dopisnika.) V torek 
4. t, m. sem bil v Rogaški Sla-
tini priča zanimivemu dogodku, 
ki bo bržkone zanimjil tudi bral-
ce ptujskega okraja. Gre nam-
reč Za primer odločnega odgo-
vora delavcev in nameščencev iz 
Rogaške Slatine, da ne dovolijo, 
da bi prihajali v naeo domovino 
na razni način zakamuflirani iz-
dajalci našega ljudstva in da bi 
p>onovno tukaj razširjali duh 
hlapčevstva in izdajaletva. 

V ponedeljek 4. t. m. je priála 
v Rogaško Slatino preko Zagre-
ba žena pobeglega zdravnika 
dr. Trea Emila pod dekliškim 
imenom Ri«t Erika in se nasta> 
nila v vili Ermol. Kmalu so za 
to zvedeli delavci in nameščenci 
iz Steklarne in gostinskih pod-
jetij Rogaške Slatine, se zbrali 
pred spomenikom padlih žrtev 
ter odločno zahtevali, da se tej 
nezaželeni osebi takoj onemo-
goči nada.Muje bivanje v Rogaški 
Slatini. »Pred ljudsko sodišče«, 
so zahtevali zborovalci. »Takoj 
ven z njo«, je bila druga parola, 
ki so .1o tudi izvedli. Čeprav ee 
je skrila, so jo takoj našli in s 
prtljago vred odpravili s prvim 

vlakom proti Šentilju. Zboro-
valci pa eo obsodili tudi družino 
Ermol, ki je dokazala, da ne daje 
nikakega zagotovila našemu 
ljudstvu, da ni pripravljena slu-
žiti 6 svojim hlapčevstvom in 
uslugami, sovražnikom našega 
ljudstva. 

V Rogaški Slatini še niso po-
zabili škodljivega delovanja 
dr. Treove žene v času okupa-
cije, ko so njene zveze z župa-
nom Miličem in drugimi oku-
patorskimi funkcionarji škodo-
vale svobodi in življenju ter go-
spodarstvu zavednih delovnih 
ljudi. 

To je že drugi primer na Šta-
jerskem, ko je ob nezaželenih 
obiskih ljudstvo določilo čas ve-
ljavnosti potnega dovoljenja, iz 

•Jugoslavije pobeglih izdajalcev. 
Bil Pa bi vsekakor to tretji, če 
bi Celjani ne zamudili zaradi ne-
budnosti enake prilike ob obisku 
nemČurke Schmidtove. 

Iz veega ee namreč vidi, da 
pošiljajo izdajalci v Jugoslavijo 
svoje žene, da bi potom njih na-
daljevali s svojim izda'al'ïkim 
početjem, ker se bojijo priti 
osebno na obračun. 

ivanPfrsčiilk bo prišel 
v Ptuj po kolo, na Bori 
pa na lO-iifi@vni oddih 

P t u j , 7. oktobra (LP). Kot 
drugod v Sloveniji in Jugosla-
viji, se je ljudstvo v ptujskem 
okraju do podrobnosti zanimalo 
za časopisna poročila o vsem, 
kar je bilo v zvezi z vrnitvijo 
Ivana Pirečnika iz Nemčije 
pravi materi v Šoštanj. Vse se 
je veselilo velike zmage pravi-
ce in naprednega javnega mne-
nja nad reakcionarnim sodni-
kom ameriškega sodišča v 
Frankfurtu Clarkom, ki je s 
svojim krivičnim stališčem in 
raznimi vprašanji sramotil 
družbeno ureditev v Jugosla-
viji ter razgalil svoj sovražni 
odnos do naše države. Delovni 
kolektivi v Ptuju so pozdravili 
pobudo, da se zberejo za Ivana 
skromna darila v znak njegov^ 
dobrodošlice in da mu odnesejo 
zbrana darila zastopniki 
borske grupe novinarjev v Šo-
štanj s prisrčnimi pozdravi ko-
lektivov. Zbrana darila: čevlji, 
čokolada in drugo je bilo zanj 
hitro pripravljeno. Vendar bi 
v Ptuju mladi in odrasli radi 
videli Ivančka in njegovo ma-
ter in bi jima čestitali k sreči, 
da sta po tolikih letih zopet 
skupaj. Pa sta se v tej želji 
znašla kolektiv »Železnine« 
Ptuj in Letovišča Bori. Prvi je 
sporočil Ivanu, da ima zanj 
pripravljeno novo dvokolo, 
drugi pa prostor za 10-dnevni 
oddih. Ivanček naj bi prišel po 
kolo, pa tudi na oddih v P tu j 
in na Bori, ob tej priliki pa 
si bo ogledal tukajšnje lepote 
in zanimivosti in sprejel izraze 
dobrodošlice od množice p tu j -
skih prebivalcev. 

V pričakovanju, da se bo 
Ivanček kmalu odzval vabilu, 
se o njem povsod mnogo go-
vori med otroci in med odrasli-
mi ter o zadovoljstvu, da de-
mokratično javno mnenje v 
svetu zmaguje nad reakcionar-
nimi stremljenji, sodniku Clar-
ku podobnih sovražnikov nove 
Jugoslavije in kršilcev načel o 
človečanskih pravicah. 

• 
IVAN PIREČNIK SE PRIPE-
LJE V SOBOTO. 11. OKTO-

BRA V PTUJ 
M a r i b o r , 9. oktobra (LP). 

Po dobljenem sporočilu se pri-
pelje Ivan Pirečnik v soboto, 
dne 11. oktobra 1952, ob pol 
12. uri v Ptuj s svojo materjo 
z osebnim avtom. V Ptuju se 
bo zadržal uro in pol, nato pa 
se bo odpeljal na Bori, kjer pa 
zdaj ne bo mogel ostati, ker 
začne obiskovati šolo. 

KER BO DOVOLJ TOPLE 
VODE, BODO ZGRADILI 

LETNI IN ZIMSKI BAZEN 
Strnišče, 8. oktobra (LP). Ka-

kor smo obveščeni z merodaj-
nega mesta, bodo na Stmišču 
zgradili rimski ln letni bazen za 
kopanje, ki bosta imela na raz-
polago toplo vodo. Vse letne ča-
se bodo lahko v teh bazenih 
razne plavalne tekme, saj bo 
poletni bazen velik 50X22 m, 
zimski pa 12X8 m. 

Ustanovljen bo odbor za vgra-
ditev teh bazenov, ki ju bodo 
delavci in nameščenci sami agra-
dili ob pomoči Za najnujnejši 
material. 

S tem bazenom si bo ustvaril 
stmiški delavski center pogoje 
za gojitev plavalnega žporta, 
oredvsem pa za osebno higieno, 
ki je predpogoi za ohranitev de-
lavskega zdravja. 
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Po počitnicah se v Ormožu zopet resno deia 
Ormož, 5. oktobra (Pz). — Po 

vrotih počitndcah %e Je tukaj 
zopet razgibalo življenje, ki ga 
občutimo v vsej svoji barvitosti 
dnevnih skrbi, nalog in razgo-
vorov, čeprav izgleda na zunaj 
vse le nekolike živahneje kot je 
bilo videti v počitnicah. Polne 
roke dela, skrbi in načrtov ima 
večina tukajšnjih volivcev, del 
Pa polno zaposlitev s komenti-
ranjem vsega, kar se tukaj dan 
za dnem dogaja. 

Kdor bi tu in tam prisluhnil 
razgovorom, bi i>ač kaj kmalu 
ugotovil, v kolikor je naša tiha 
voda deroča. So stvari, ki mu 
bodo ugajale, pa tudi druge, ki 
so nezanimive. 

Obšel sem Ormož in ugotovil, 
da ni volivcem vseeno, ko ee go-
vori o ormoških podjetjih, ki 
pešajo, pa tudi ne o tistih, ki 
napredujejo. Marsikomu je ne-
rodno, da mu je prišla na uho 
umestna ali neutemeljena Plav-
čeva kritika o hotelu ali pred-
sednikova pohvala, da je hotel 
dosegel v zadnjih dveh mesecih 
nad milijonski promet, drugim 
pa je zopet v nevoljo debata v 
zvezi s pešanjem »Kolarije« ali 
»Kovačije«, čigar uslužbenci že 
dva meseca niso prejeli plač, ker 
na tekočem bančnem računu ni-
majo dovolj kritja. Članom go-
spodarskega sveta bo, kot s€ 
pravi, vzeto precej časa z ugo-
tavljanjem vzrokov tega stanja 
in z razmišljanjem o predlogih, 
kako bi se dalo temu pomagati 
in odpraviti težave. 

Ugotovil sem, da je cela vrsta 
ljudi zopet zaposlena e pripra-
vami za volitve 33 občinskih od-
bornikov v 20 volilnih enotah 
ter s pripravami na frontne se-
stanke, z raznimi problemi, ki 
jih rešujejo tudi člani KP, od-
bori OF in člani občinskega 
ljudskega odbora. Mnogi volivci 
se že sedaj zanimajo, kdo bo 
kandidiral, kdo bo zmagal z naj-
večjim številom glasov, nekateri 
pa tudi za to, če bodo tudi pri 
teh volitvah straže, ki da po nji-
hovem najboljše ne vplivajo na 
nekatere volivce. 

Vsem stanovalcem Ormoža je 
jasno, zakaj si je bilo treba po^ 
sebni komisiji ogledovati vse hi-
še in napisati, če ima hišno šte-
vilko ali ne, saj so se <"1 tem 
zopet spomnili, da morajo biti 

v mefltu imena ulic in seveda 
tudi hišne številke. 

Nekatere je presenetilo, ko je 
prišla k njim komisija, ki je po-
pisovala vse prebivalstvo s pod-
ročja ljudskega odbora mestne 
občine Ormož. 

Marsikomu je novo imenova-
nje uiic, po katerem bo stanoval 
v Novakovi ulici, na Ptujski ce-
sti, Cvetlični ulici, Dravski ulici, 
Zigrovi ulici, Poštni ulici ali na 
Mestnem trgu, v ulici Heroja 
Polaka, da bo hodil na postajo 
po Kolodvorski cesti, v Varaždin 
pa po Varaždinski cesti, da se 
bo imenoval svet od dravskega 
mostu proti tkzv. Ameriki Za 
kolodvorom. Nov bo tudi naziv 
Ljutomerska cesta proti žagi, 
proti opekarni pa Opekarniška 
cesta. O vsem tem bodo še raz-
pravljali na zboru volivcev. 
Marsikateri volivec ei bo pri-
hranil nekaj dinarjev stroškov 
za novo tablico, ki stare tablice 
leta 1941 na zahtevo hltlerjan-
cev nI zavrgel, temveč jo Je 
spoštljivo spravil in jo po osvo-
boditvi vrnil na njeno staro 
mesto. 

Ce bi šlo samo za propagando 
o davkih, bi je ormoški volivci 
ne ix>grešall in bi se celo stri-
njali s tem, da bi o njih zgodo-
vina molčala in da tudi pred-
sednik ne bi govoril o predpisu 
za četrto četrtletje ter o zasto-
ju pri plačevanju tekočega dav-
ka in 2,807.561 dinarjev zaostan-
kov iz vsega leta pa tudi prejš-
nj ih let, dočim on apelira na vse 
odbornike, da vse to pojasnijo 
volivcem-davkoplačevalcem in 
jih opozore na nevarnost prisil-
ne izterjave. Volivci, ki so na-
vajeni pisati prošnje za znižanje 
davkov, odpis ali odložitev pla-
čila, ne mislijo, kako bogat ali 
kako skromen je občinski prora-
čun in kako izpolnjuje občina 
svoje obveznosti napram podjet-
jem, delavstvu in uslužbencem 
ter šolam in od kod na j dobi za 
ta denar. 

Mnogo je tudi volivcev v Or-
možu, ki jim je znano, za k a j 
kdo v Ormožu prosi, ka j ponu-
ja ali proti čemu se pritožuje. 
Ce zvedo, da Je temu ali onemu 
Ivanu odbita prošnja za podpo-
ro, kritizirajo posamezniki od-
bor, da je tako ozkogruden, če 
pa jo odobri kateremu prosilcu, 

navedejo radi še več oseb, ki bi 
rabile podpore. So za to, da pre-
vzame LOMO Dijaški dom, pa 
tudi za prošnjo, da sklene TVD 
Partizan 99-letno najemninsko 
pogodbo glede Doma ljudske pre-
svete. Za ljubitelje sladkarij ni 
nova trditev, da v Ormožu ni 
potrebe po slaščičarskem obratu, 
Za rejce malih živali pa ni no-
vica, da bo samo cepljenje go-
veje živine proti jetlki ne pa 
tudi malih živali, ki bodo tudi 
občutile posledice letošnje suše. 

Cemu ne bi omogočili kmeto-
valcem, da bi trgovsko podjetje 
»Vzor« odkupovalo od njih polj-
skih pridelkov, pravijo zopet 
volivci, ki se bavljo s tem pro-
blemom, saj je za to sposobno, 
ko ima denar, ljudi in tudi skla-
dišča. 

Volivci iz Velike Nedelje, ki 
spadajo pod Ormož, so še vedno 
zaposleni s problemom kmetij-
skih strojev, ki bi jih naj pre-
vzela KZ. Večina volivcev se ne 
bo sprijaznila s tem, da bi ostali 
še dalje nekateri stroji pri po-
sameznih kmetovalcih kot nji-
hova last. Pri Litmerku so proti 
temu, da bi še dalje vozili po 
trhlih mostnlcah. Volivci v Or-
možu ob obrežju Drave prote-
stirajo, da bi manjkala pri tej 
ali oni hiši ograja, da bi prišlo 
lahko do ponovne nesreče itd., 
itd. 

Te skrbi naših volivcev pred-
stavljajo le mali del vseh tistih, 
ki jih niso sami rešili, zato pa 
jih tembolj zanima, kako jih re-
šujejo njihovi predstavniki v or-
ganih ljudske oblasti. 

»Pri nas ni nič novega« se re-
če vsak dan, vendar smo bogati 
tudi glede novic, ker se dosti 
dela, dosti rešuje, dosti disku-
tira in na žalost le malo piše. 

Sola Podgorci je začela 
z roditelfskimi sestanki 
Podgorci, 8. oktobra. (KM). — 

V nedeljo 5. oktobra t. 1. je bil 
v tukajšnji osnovni šoli prvi le-
tošnji roditeljski sestanek ob si-
cer slabi udeležbi staršev. Uči-
teljstvo je želelo na tem sestan-
ku razčistiti s starši razna vzgoj-
na vprašanja, o učnih uspehih 
ter izostankih, starši pa se pri 
učiteljstvu pozanimati za posa-
mezne učenčeve vrline in sla-
bosti, ki jih doma ne pokažejo. 
Sestanek je bil sicer pozno na-
povedan pa tudi dovolj javno 
razglašen, da bi se ga bili ude-
ležili očetje, matere ali redniki 
vsaj 150 otrok od vseh 223 šolo-
obveznih otrok te šole, bilo pa 
jih je žal le 30. 

Po kratkem referatu, ki ga je 
imel upravitelj šole, so navzoči 
očetje in matere živahno pose-
gali v debato. Odobravali so, da 
se morajo otroci precej učiti, saj 
jim to zagotavlja, da bodo po 
izstopu iz šole tudi mnogo znali, 
niso Pa kazali razumevanje za 
razlago, da se danes odpravlja 
mehanično učenje, ki nikomur 
ne koristi, in uvaja učenje z raz-
umevanjem in samostojnim raz-
glabljanjem, kar zasleduje cilj, 
da otroci res dojamejo stvari, 
ki se jim predavajo in ki jih 
opravljajo v obliki domačih na-

log. Nekaterim staršem ni ho-
telo biti jasno, zakaj zahteva šo-
la od staršev, da bi vsakodnev-
no pošiljali otroke v šolo. Na 
tej šoli se je namreč že v za-
četku šolskega leta pokazalo, da 
so ti v mnogih primerih larivi 
številnih izostankov otrok, ki 
gredo v desetine neopravičenih 
dni v posameznih razredih. Kri-
tiîàrali so, da so tako drage 
učne knjige. Po komaj letu dni 
prakse, da sedijo tudi v tej šoli 
učenci z učenkami v istih klo-
peh, na tem roditeljskem sestan-
ku ni bilo kritike kot spočet-
koma, ker se je že v lanskem 
šolskem letu Izkazalo, da sta se 
učni uspeh in disciplina nepri-
merno izboljšala. Na sestanku 
so starši predlagali, da bi bili 
sestanki tudi letos po vaseh in 
naseljih tega šolskega področja. 
Na ta način zajamejo večje šte-
vilo staršev kot skupni sestanki 
za vse področje. 

Ta prvi roditeljski, sestanek je 
končal z vsemi obojestranskimi 
zagotovili, da bo med domom in 
šolo čimveč sodelovanja in spo-
razumevanja, kar bo nedvomno 
mnogo pripomoglo do izboljša-
nja učnih uspehov ter do zmanj-
šanja števila izostankov. 

Videli bomo, če bo gostilna v Jurš'n-
c h res služila interesom ijuiistva 
Juršinci, 7. okt. (LP). Pred 

nedavnim se je sestal občinski 
odbor in med drugim razprav-
ljal o vprašanju gostinstva v 
Juršincih, kjer ni nobene go-
stilne in ker se tukaj nikdo od-
prto ne bavi z gostinstvom. KZ 
Juršinci ukine točilnico. Začas-
no tozadevno vrzel bi rešila 
Senčar Elizabeta, ki poseduje 
gostinski lokal in je na pro-
metni točki. Z jestvinami in al-
koholnimi pijačami bi stregla 
gostom proti vsemu dobičku iz 
kuhinje in 50% dobičku od pro-
danih alkoholnih pijač. Celotno 
poslovanje gostinskega obrata 
bi nadzoroval predsednik ob-
činskega odbora Gačnik Štefan 
in Slodnjak Martin. Kurjava in 
razsvetljava s petrolejkami v 
gostinskem obratu bi šla na 
račun obrata. Seje se je udele-
žila Senčar Elizabeta, ki je ob-
razložila pogoje. 

Občinski odbor je sprejel ta 
predlog v prepričanju, da je s 
tem pripomogel učiteljstvu. da 
bo imelo v tem gostinskem 
obratu hrano In številnim de-
lovnim ljudem iz vse okolice 
Juršinc, ki pr ihajajo v Juršlnce 

po raznih opravkih ob nedeljah 
in praznikih pa tudi v delav-
nikih. 

»Bomo videli, kako bo s to 
novo gostilno,« pravijo občani, 
ko pa Je doslej toliko izkušenj 
z gostilnami v ptujskem okraju, 
ki spočetkoma vse obljubljajo, 
ko se reflektantl potegujejo za 
dovoljenje, takrat vidijo uči-
telj stvo, vse nameščence In in-
terese množice, ko pa svoje do-
sežejo, je mogoče doseči vse 
drugo samo tega ne, da bi se 
kdo res brigal za učiteljstvo In 
ostale uslužbence v kraju aH 
da bi množici res nudil kvali-
tetna jedila In pijačo po pri-
mernih cenah. Slaba letina, 
kisli pridelek, nI tega In onega 
Itd. so največkrat izgovori rav-
no napram ljudem, zaradi ka-
terih je ljudska oblast dovolila 
obrat. 

Tako kažejo izkušnje. Ce bo 
nova gostilna v Juršinclh čast-
na Izjema, bomo videli vsi. če 
bomo res deležni njene gosto-
ljubnosti in postrežbe ter če 
bomo lahko rekli, da je ta go-
stilna res v interesu množice in 
javnih delavcev. 

Funkcionarji občine Zavrč 
so dali obračun dela 
zboru volivcev 

Zavrč, 7. oktobra (VK). V ne 
deljo 5. t. m. je bil v Zavrču 
dokaj uspeli zbor volivcev, ki 
ga je bilo treba sklicati zaradi 
številnih problemov s področja 
te občine. Veliko zanimanje jc 
bilo med volivci, kako je občin-
ski odbor rešil vprašanje pod-
por siromašnim družinam, vpra-
šanje cest in gramoznice, občin-
skih denarnih sredstev, elektri-
fikacije v Turškem in Gorenj-
skem vrhu ter Goričaku in dru-
ga gospodarska vprašanja na 
podlagi predlogov volivcev. 

Ker je problem socialno šib-
kih družin glede na slabo le-
tino nadvse pereč, so to vpra-
šanje tudi najpre j e obravnavali. 
Po predolgih zainteresiranih in 
tudi ostalih volivcev se je izka-
zalo, da bo treba v bodoče resno 
pretresati vsa ta vprašanja, da 
bodo razpoložljiva denarna 
sredstva res pravilno uporab-
ljena. 

Glede popravila cest Je izre-
kel tajnik tov. Veselič Martin 
vse priznanje tistim volivcem, 
ki so se izkazali pri popravilih 
cest. Po zaslugi teh je bilo ob 
minimalnem znesku 20.000 din 
popravljen velik del ceste. Clan 
okrajnega gospodarskega sveta 
tov. Babič Je seznanil volivce s 
sklepom, da je prevzel okraj 
cesto Barlič—Turški vrh v 
svojo oskrbo. Ta sklep so vo-
livci z navdušenjem sprejeli, 
ker bodo tako lažje skrbeli 
za popravila lokalnih cest. 

Predsednik občine tov. MaJ-
cenovič je predlagal rešitev 
vprašanja gramoznice na ta 

način, da bi zamenjali del ob-
činske zemlje z zemljo Juršlč 
Antona Iz Hrastovca, ki Je 
prodnata, kar bi koristilo občini 
za navažanje cest s prodom. 
Gramoz bi prodajali tudi pri-
vatnikom. Zbor je sprejel ta 
predlog in bodo takoj opravili 
vse formalnosti v zvezi s pr*?-
nosom lastninskih pravic. Gra-
moz jim bo pripravljal in 
vodil o nJem računa Bosll An-
drej Iz Gorlčaka. 

Del občinskega denarja so 
porabili za nabavo opeke za 
popravilo mrtvašnice, od ostan-
ka din 14.000 pa bodo porabili 
nekaj za popravilo stola na 
mrtvašnici. Večino lesa bodo 
prispevali volivci sami. 

Zelo veliko zanimanje je bilo 
za elektrifikacijo na Turškem 
in Gorenjskem vrhu ter Gori-
čaku. Takoj bodo formirali elek-
trifikacij skl odbor. Del stroškov 
bodo krili Interesenti, ostalo pa 
Iz investicijskega kredita. Ni 
več daleč čas, ko bo tudi na 
tem delu ptujskega okraja za-
gorela električna luč. 

Ljudska univerza v Cirkulanah 
je začela s predavanji 

Cirkulane, 5. oktobra (EJ). — 
Danes Je začelo Izobraževalne« 
umetniško društvo s predavanji 
Ljudske univerze. Najprej so na-
stopili pionirji iz gimnazije pod 
vodstvom tov. Puckove, profe-
sorice nižje gimnazije s pesmi-
cami in recitacijami, za katere 
je bil pionirski zbor deležen 
burnega aplavza, nato pa je bilo 
predavanje. 

Prvo predavanje je imel tov. 
Rajher Stanko, kot kmetijski 
strokovnjak. Predaval je o vti-
sih z vinarskega kongresa v 
Freiburgu v Nemčiji ter z raz-
stave. Prikazal nam Je razvoj 
obnove vinogradov v Nemčiji v 
primerjavi z našo obnovo, ki 
nas še čaka. 150 poslušalcev je 
skrbno poslušalo predavanje in 
poseglo v debato v zvezi s poso-
jili, ki so potrebna za obnovo 
pri nas. V diskusijo sta posegala 
tudi tov. Bračič Vladimir in tov. 
Pucko Janez, 

Isto nedeljo so zborovali čla-
ni RK in invalidi. Vsa tr i zbo-

ZGRADITEV KULTURNEGA 
DOMA JOZE LACKO 

V PTUJU JE STVAR VSEH 
KOLEKTIVOV 

P t u j , 7. oktobra Г P). V 
dvorani Drave je bilo danes 
posvetovanje predsednikov de-
lavskih svetov In upravnih od-
borov ter predstavnikov mno-
žičnih organizacij z odborom za 
graditev kulturnega doma Jože 
Lacko o vprašanju deleža ko-
lektivov podjetij in ustanov v 
ptujskem okraju za zgraditev 
tega doma. 

Posvetovanje je končalo s 
sklepom, da bodo o tem vpra-
šanju razpravljali ta teden po 
vseh kolektivih, k jer bodo do-
ločili, koliko denarnih sredstev, 
materiala In delovne sile bodo 
vložili v ta dom. 

Posvetovanje je dalo pouda-
rek temu, da zgraditev kultur-
nega doma v Ptuju stvar vseh 
delovnih ljudi v okraju in da 
bo ta hitro zgrajen, če bodo ko-
lektivi to hoteli In temu pri-
merno podprli z vsemi svojimi 
zmožnostmi. 

¥ 

Posledice slabe letine 
bomo morali skupno 

prenašati 
Podgorci, 8. oktobra (Pz). Na 

zadnji seji občinskega odbora 
so obravnavali o predlogu, da 
bi za pomoč najsiromašnejšim 
starcem in drižinam z malimi 
otroci, ki nimajo rednika, zbra-
li na področju svoje občine ži. 
vil?. Večina odbornikov je bila 
proti taki obliki pomoči, zato je 
glasovala za predlog, da se zbe-
re v iste svrhe denarne prispev-
ke občanov in da se da potreb-
nim pomoč v denarju. 

Glede na slabo letino je po-
stalo tukaj vprašanje pomoči 
bolj pereče kot je bilo sicer, za-
to se tudi med ljudstvom mno-
go razpravlja o ^em, da bo tre-
ba pomagati v primerih, k jer ne 
gre drugače z ljudsko pomočjo 

Večina občanov je z razumeva-
sprejela ta sklep občinske 

seje. 

rovanja so se zavlekla do 11. 
ure. Občni zbor IZUD je bil 
preložen na eno prihodnjih ne-
delj, ker se je mnogim udele-
žencem mudilo domov. 

Začetek je bil dober. Predava-
nja bodo skozi vso zimo, samo 
je potrebno, da se organizacije 
preje sporazumejo za dan se-
stanka, da ne bodo l judje raz-
kropljeni, mesto da bi se jih 
čimveč udeležilo zanimivih pre-
davanj. Clan okrajnega gospo-
darskega sveta tov. Rajher je 
obljubil še več zanimivih gospo-
darskih predavanj. 

Ob tem prvem predavanju 
Ljudske univerze se je veliko 
udeležencev vpisalo v članstvo 
IZUD, ki bo skrbelo za teore-
tično izobraževanje in za razne 
poučne izlete s pomočjo želez-
niških ugodnosti Za kolektivne 
izlete. 

Mestni odbor Rdečega 
križa v Ptuju 

priiedl skupno s terenskimi od-
bori OF v Tednu Rdečega kri-
ža poučna zdravstvena preda-
vanja, In sicer: 

za I. teren OF: 10. oktobra 
1952 ob 19.30 v dvorani okraj, 
komiteja (predava dr. Neu-
dauer); 

za П. teren OF: 10. oktobra 
1952 ob 19.30 v gimnaziji (pre-
dava dr. Brenčič); 

za III. teren OF: 10. oktobra 
1952 ob 19.30 v Narodnem do-
mu (predava dr. Mrgole); 

za IV. teren OF: 10. oktobra 
1952 ob 19.30 v gostilni Zupan-
čič (predava dr. Rakuš); 

za V. teren OF: 13. oktobra 
1952 ob 19.30 v dvorani »Želez-
nlčarskgea doma« (predava dr. 
Brumen); 

za VIII. teren OF Zg. Breg: 
10. oktobra 1952 ob 19.30 v dvo-
rani Zadružne gostilne Zg. 
Breg (predava prlmari j dr. Ku-
har ali kateri drugi zdravnik 
kirurg); 

za X. teren OF Viča va: dne 
10. oktobra 1952 pb 19.30 v go-
stilni Belšak (predava dr. Pire, 
vojaški zdravnik). 

Ptujčane vabimo, da se teh 
poučnih predavanj, vspk v svo-
jem terenu, polnoštevfiite ude-
leže. 

Okrajni odbor OF, Ptuj 

Vsem odßornikom 
občinskih odborov OF 

ptujskega okraja 
Sklicujemo sejo vseh občin-

skih odborov OF s sledečim 
dnevnim redom: 

1. Poročilo predsednika ob-
činskega odbora OF o po-
litični dejavnosti OF. 

2. Poročilo sekretarja ObOOF 
o organizacijskih vpraša-
nj ih OF. 

3. Razno. 
Seje bodo po sledečem raz-

poredu: 
ObOOF Središče v torek, dne 

14. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Ormož v torek, dne 

14. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Podgorci v torek, 

dne 14. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Gorlšnlca v torek, 

dne 14. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Markovcl v torek, 

dne 14. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Rogoznica v torek, 

dne 14. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Polenšak v sredo, 

dne 15. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Juršinci v sredo, dne 

15. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Desternlk v sredo, 

dne 15. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Trnovska vas v sre-

do, dne 15. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Grajena v sredo, dne 

15. okt. 1952, ob 18. url; 
MOOF P tu j v sredo, dne 

15. okt. 1952, оЂ 19. url; 
ObOOF Makole, v četrtek, 

dne 16. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Lešje v četrtek, dne 

16. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Lovrenc v četrtek, 

dne 16. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Cirkovci v četrtek, 

dne 16. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Starše v četrtek, dne 

16. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Hajdina v četrtek, 

dne 16. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Vid v petek; dne 

17. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Leskovec v petek, 

dne 17. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Podlehnlk v petek, 

dne 17. okt. 1952, ob 18. url; 
ObOOF Žetale v petek, dne 

17. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Zavrč v petek, dne 

17. okt. 1952, ob 18. uri; 
ObOOF Cirkulane v petek, 

dne 17. okt. 1952, ob 18. url. 
Seje na j bodo na sedežih ob-

činskih ljudskih odborov. 
Ker se bo vsake seje udeležil 

zastopnik Izvršnega odbora 
okrajnega odbora OF Ptuj , se 
na j eeje ne preložijo Па drugi 
datum. 

Smrt fašizmu — svobodo na-
rodu! 
Sekretar: Frangež Lojze 1. r. 
Predsednik: Tramšek Jože 1. r . 

VABILO 
Tajništvo okr. odbora AF? 

sklicuje okrajno konferenco 
AFŽ v petek, dne 17. okt. 1952, 
ob pol 9. uri v sejni dvorani 
Okrajnega komiteja KPS v 
Ptuju. 

Obvezno se morajo udeležiti 
konference izvoljene delegatke 
občinskih AFŽ odborov, vabi-
mo pa tudi predsednice in se-
kretarke ter ostale žene p tu j -
skega okraja. 

Smrt fašizmu — svobodo na-
rodu! 

Tajništvo AFŽ za okraj Ptuj 

V Kozmincih bi radi 
imeli poštni nabiralnik 
Kozminci, 7. oktobra. Odkar 

je ukinjena tukajšnja pomožna 
pošta, ki je obstajala od leta 
1912, dobivamo pošto sicer v 
redu, vendar je nastalo novo 
vprašanje: Komu oddati pošto, 
če ne vidiš pismonoše in če 
ni v k ra ju poštnega nabiralni-
ka? Do pošte v Podlehnlku je 
namreč daleč, celih 5 km ali 
celo več. 

Smatramo, da bi bilo najpri-
kladneje, da bi nam ptujska 
poštna uprava pripomogla do 
svojega poštnega nabiralnika, 
iz katerega bi pismonoša dnev-
no pobiral pošto ali vsaj, ko 
prihaja v naš kraj . To željo 
nam bo lahko izpolniti, saj Je v 
korist pošte same, da državlja-
nom čimbolj pomaga s svojimi 
uslugami. 

Brezinšek Franc Zakl • 

NAŠIM BRALCEM! 
Zaradi obilice teksta s V 

okrajne partijske konference je 
v tej številki izostalo nadalje-
vanje Petrovičevega potopisa 
po Nemčiji, zato pa bo objav-
ljeno v prihodnji številki. 

V prihodnjih številkah bo 
objavljen tekst diskusij s V. 
partijske konference. 

Pravtako smo morali za pri-
hodnjo številko odložiti tekst 
članka o razpravi zoper Puher 
Ja in soob+ožence, ki je bila 
prejšnji teden. 

Moramo se varovati škode 
radi uničevanja plemen|al(ov 

Ptuj, 8. oktobra. (LP). Skoda 
v zvezi s klanjem plemenske ži-
vine ali v zvezi s prodajq^ pie-
menjakov za zakol bi zavfela v 
ptujskem okraju prevelik obseg, 
če ne bi bile pravočasno pod-
vzete potrebne mere ljudske 
oblasti, da se prepreči nadalj-
nja tovrstna škoda v korist raz-
nih prekupčevalcev in kratko, 
vidnih gospodarjev, ki ne misli-
jo na težke posledice uničevanja 
plemenjakov. 

V občinah, kmetijskih zadru-
gah, kmetijskih delovnih zadru-
gah in kmetijskih gospodarstvih, 
k jer so na delu resni odborniki 
in preudarni gospodarji, ne mo-
re priti do primerov, da bi 
se zmanjševalo število podreja, 
ženskih plemenskih žlvaH in 
plemenjakov, ali pa, da bi se 
to dogajalo celo na njihovo od-
govornost ali z njihovo vednost-
jo kl jub uredbivlade LRS o pre-
povedi klanja plemenske živine. 

Vsak pametni gospodar bo se-
daj glede na posledice slabe le-
tine po še strožjem kriteriju 
odblral klavno živino, med ka-
tero spadajo krave nad 10 let, 
Za pleme in delo nesposobne 
mlajše ter pohabljene krave, ja-
love telice, junci In voli z znat-
no zmanjšano delovno sposob-
nostjo, telički in teličke, ki niso 
uporabljivi za pleme, nepriznani 
biki, ki niso uporabni za ple-
menjake ter vse bolne in pone-
srečene živali brez Izgledov na 
uspelo zdravljenje. V dvomlji-
vih primerih se dobri gospo-
darji posvetujejo s pristojnim 
uradnim veterinarjem ali s stro-
kovno komisijo okrajnega ljud-
skega odbora Ptuj , da ne bi 
kršili uredbe glede nujnega pre-
glede živine, klanja ali dovc-
litve klanja živine s posledicami 
10.000 din denarne kazni. 

Od aktivnosti in vpliva ob-
činskih ljudskih odborov v ptuj-
skem okraju je odvisno, da bo 
v njihovih vaseh prevladovalo 
število preudarnih kmetovalcev, 
ki se bodo sami varovali po-
sledic uničevanja plemenjakov 
in da bo malo takih ki ee jih 
bo dalo odvrniti s pametnim 

nasvetom ali oblastnim opozo-
rüom na posledice, da ne bodo 
škodovaU družbeni in lastni ži-
vinoreji. 

Da bo v okraju čim manj to-
vrstne škode, je opozoril odsek 
Za kmetijstvo pri OLO P tu j vse 
občinske ljudske odbore, tudi 
mestnega ptujskega in ormoš-
kega, vse kmetijske . zadruge, 
vse kmetijsko delovne zadruge 
ter vsa kmetijska gospodarstva 
na odgovornost v zvezi z ured-
bo o prepovedi klanja plemen-
ske živine, ki jo je izdala vlada 
LRS, javnost pa o n je j seznanil 
Slovenski poročevalec z dne 
2. okt. 1952. Tudi OZZ P tu j in 
klavnica P tu j sta opozorjeni na 
tozadevne nevarnosti. 

SE ENA O IZKORIŠČANJU 
DELAVCA PO VELIKIH 

KMETIH 
Pleterje, 7. oktobra (TS). Sta-

rec in upokojenec Rogač Anton 
iz Pleter j a je nad 20 let delal 
velikemu kmetu Peršuhu. Za 
plačilo je dobil vsakokrat odgo-
vor: »boš pozneje dobil, ker se-
daj nimam denarja, sam ga pa 
itak ne rabiš«. Rogač živi pri 
svojih sorodnikih in čuti, da je 
hiši breme, zato bi se rad osa-
mosvojil, pri čemer bi mu na j 
pomagal zaslužek 20 let pri Per-
šuhu. Peršuh je gospodarstvo 
predal svojeфu sinu Antonu, ki 
Rogača in njegove upravičene 
zahteve zavrača, češ da ni n je -
mu delal, je pa itak dobil že 
vse izplačano, oče pa še vedno 
trdi, da nima denarja. S tem se 
je Rogač končno našel pred 
vprašanjem, ali naj on kot de-
lavec svojemu gospodarju po-
kloni delo 20 let, s katerim ga 
je mogoče dvignil, da bo imel 
še več kakor že ima, ali pa bo 
preko ljudske oblasti dosegel, 
da bo njegovo pošteno delo po-
šteno plačano. Naj o tem raz-
misli Peršuh pa tudi bralci, ki 
naj ugotovijo, ali je to izkori-
ščanje ali ne, pristoma oblast 

,, por- .-ra Rogaču doseči 
njegove pravice. 
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pA^asuH, 1га{ astaM med Mìni! 
TO NI ZGODOVINSKO 

ZANIMIVO 

Česar izletniki v P tu ju ne 
občudujejo kot zgodovinsko za-
nimivost, temveč kot sodobno 
novost? 

Najbrže novo ulično razsvet-
ljavo, ki je rešila del mesta iz 
popolne teme! 

BIŠEČKI MLINAR NE BO 
BREZ BELEGA KRUHA 

Ivan: »Lojzka, zakaj dobiš v 
bišečkem mlinu 10 kg man j 
moke kot v drugih mlinih? 

Lojzka: »Da ne bi bil mlinar 
brez belega kruha.« 

Ivan: «Zakaj pa daje tudi 
11 kg manj otrobov?« 

Lojzka: »Če ne dobiš moke, 
še otrobov ne rabiš.« 

Z VILAMI IN SEKIRO NAD 
SOBETINSKE TRAKTORISTE 

Traktorist: »Žumbarov, kdo 
vas je zdaj poslal z vilami in 
sekiro na polje, ko arondira-
mo?« 

Žumbarov: »Kdo drugi kot 
tisti, ki so navajeni delati s te-
žaki.« 

ZAKAJ BI BILA LEPA, ČE 
PA JE LAHKO GRDA 

Tujec: »Zakaj pa fasade te 
dvonadstropne hiše ne pobe-
lite?« 

Minorit: »Potem nam l judje 
ne bi več verjeli, da nimamo 
denarja!« 
SKRBI V VURBERŠKI FARI 

Kmet: »Gospod župnik, ka j 
se vam v naši fari ne dopade?« 

Župnik: »Da se vsi bolj bo-
jite za moške kot pa za žen-
ske.« 
VEČERNIKU IZ APAČ SE JE 

ZMRAČILO 
Šofer: »Večernik, kdaj se ti 

je zdel svet najbolj črn?« 
Večernik: »V torek, ko sem 

jih dobil pri breški gostilni z 
avtomobilskim ključem po gla-
vi!« 
OBESIL SE JE V DUŠEVNI 

ZMEDENOSTI 
Cirkulane, 8. oktobra (T). V 

nedeljo 28. 1.1. se je obesil v du-
ševni zmedenosti Slapničar Al-
fonz, posestniški sin, ki so ga 
spravile v obup razne težave, ki 
jih je rad zatajeval in jih sam 
prenašal ter se iz obupa vdajal 
pijači. 

Takšne zdravnike kot je tov. 
dr..Pire bi moral imeti DZSZ 

Večkrat se sliši Па ulici, naj-
češče Pa v čakalnici bolniške 
ambulante kritika, kako neka-
teri zdravniki brez vsakega ču-
ta do bližnjega odpravljajo svo-
je paciente. O tem se je že tudi 
razpravljajo v podjetj ih in usta-
novah. Včasih je tako postopa-
nje razumljivo, kadar gre za 
primere simulantstva. Mislimo 
pa, da zaradi teh delomrznežev 
ne bi smeli biti prizadeti tudi 
taki, ki so zdravljenja potrebni. 
Razen tega je bil o tem že čla-
nek v našem lokalnem časopisu. 

Ce že pride v javnost kritika. 

na j bo objavljeno tudi s strani 
zavarovancev priznanje, ki ga 
zasluži tov. dr. Pire. 

Ako je priáel človek zadnje 
čase v čakalnico bolniške ambu-
lante, se je opazila neka spre-
memba. Ljudje so čakali že od 
pol 9. ure z jutra j na ordinacij-
ske ure dr. Pirca, ki je prihajal 
ob 10. uri in včasih zaradi za-
držanosti še kasneje. Čakali pa 
so potrpežljivo in brez godrnja-
nja, saj jim je tudi čakanje po 
prihodu zdravnika bil dokaz, da 
je natančen pregled neizbežen. 
Matere z bolnimi otročiči v ro-
kah so se pohvalno izražale o 
zdravnikovi budnosti nad njiho-
vimi malčki, ostali pa so pripo-
minjali, da se dr. Pire zaveda, 
da je potrebno delovnemu člo-
veku, ki išče zdravja, nuditi vso 
zdravniško pomoč, delamrzneža 
pa lahko s svojim natančnim 
pregledom kaj hitro razkrinka. 
Mnenja smo, da je le nizek od-
stotek onih, ki gredo radi 
k zdravniku in da se večina lju-
di odloči zanj, ko se pokaže 
nujna potreba. 

Razen tega je značilno tudi to, 
da dr. Pire ordinira dokler eo v 
čakalnici pacienti in teh ni nik-
dar malo, četudi njegov delovni 
čas že poteče. V težjih primerih 
gre brez oklevanja k zavarovan-
cem na dom. 

Apeliramo na merodajna me-
sta, da ostane tov. dr. Pire stal-
no zdravnik DZSZ, tov. dok-
torju pa želimo pri njegovem 
človekoljubnem in nesebičnem 
delu mnogo uspehov. 

Zavarovanci 

Rojstva, porol<e, smr t i . . . 
v septembru 

VIDEM PRI PTUJU: 
R o j s t v a : Strelec Marija iz 

Vareje štev. 14 rodila sina, 
Svenšek Marija iz Sel 23 sina, 
Spevan Ana iz Jurovc 19 sina. 
Ovčar Marija iz Vidma 26 sina. 
Orešek Rozina iz Pobrežja 103 
dvojčka Maksimilijana in Leo-
polda. 

P o r o k e : Skok Ivan, roj. 
1892, iz Šturmovca štev. 11, in 
Bedrač Ljudmila iz Repišč, roj. 
1920, sta se poročila dne 8. IX. 
1952 v Vidmu. 

S m r t i : Penič roj. Vres Ne-
ža (1874), Jurovci 19; Brlek roj. 
Bezjak Liza (1876), v Pobrežju 
štev. 20; Muzek Marija (1952), 
v Zg. Pristavi štev. 42; šošterič 
Franc (1925) iz Vidma štev. 18 
je bil razglažen za mrtvega z 
domnevnim dnem smrti 9. ma-
ja 1946; Pangerc Anton (1913) 
iz Laž pri Senožečah je bil v 
borbi NOV ubit dne 20. maja 
1944 na Selah (Vpis smrti po 
čl. 52 Zak. o. d. m. knj.); Plušec 
Jožef. roj. 1915, iz Maribora, je 
dne 20. maja 1944 padel v bor-
bi NOV na Selah pri P tu ju 
(Vpis smrti po čl. 52 Zak. o d. 
m. knj.). 

LESKOVEC: 
R o j s t v a : Svenšek Ana iz 

Maribora, Zagrebška ulica 24, 
je 21. sept. 1952 rodila v Vel. 
Varnici 26 hčerko; Arnuš Ma-
rija iz Velikega Okiča 26 dne 
7. sept. 1952 hčerko; Krajne 
Ana iz Vel. Okiča 44 rodila dne 
24. sept. 1952 hčerko. 

S m r t i : Dne 19. sept. 1952 
je umrl v Vel. Okiču 33 Ivan-
čič Martin, roj. 20. okt. 1894. 

JURŠINCI: 
R o j s t v a : Dva dečka in 

dve deklici. 
U m r l a : Kra jne Katarina, 

vžitkarica v Hlaponcih št. 21. 
P o r o k a : Kèkec Alojz, šo-

fer v Pucmancih, in Poznič 
Ljudmila, delavka, Braclavci. 

LEŠJE: 
R o j s t v a : Pet dečkov in 

dvi» deklici. 
P o r o k e : Mesarič Anton, 

kmečki sin, Bolfenk v Halozah 
14, z Lempret Terezijo, kmečko 
hči, Stoperce 52; Lepe j Gabri-
jel, kmet, Sitež 24, z Zdavc 
Matildo, kmečko delavko, Bol-
fenk v Halozah 20; »Valentan 
Franc, gradbeni delavec, Apače 
80, z Beranič Štefanijo, kmečko 
delavko, Apače 61; Klemenčič 
Vinko, zidar, Čagona 38, s 
Skledar Terezijo, kmečko hči, 
Apače 2. 

S m r t i : Haložen Ana roj. 
Gorišek, rojena 13. 6. 1870, Leš-
je 26; Korez Neža, rojena 13 
12. 1879, Stoperce 41; Kojc An-
drej, rojen 10. 11. 1882, in Ser-
dinšek Marija, rojena 1. 1. 1884, 
Župečja vas 19. 

GORIŠNICA: 
R o j s t v a : Trunk Marija 

roj. Šimenko iz Formina je ro-
dila sina; Pignar Elizabeta roj 
Strelec iz Male vasi hčerko; 
Šimenko Marija roj. Plohi iz 
Moškanjc hčerko; Brec Jera 
roj. Kokol iz Zagaiič petnajste-
ga otroka — hčerko. Lani ro-
jenemu 14. otroku je botroval 
tov. Tito. 

U m r l a : Pintarič Marija 
roj. Rojko v Domu onemoglih 
v Muretincih. 

i@k(i| za mlade matere 
Da mati doji svojega otroka, 

je zakon narave, ki ga pa iz 
dneva v dan bolj kršimo. 

Prenehanje do jen ja je pre t rga-
n je bioloških vezi med mater jo 
in novorojenčkom, ki se z doje-
njem vzdržuje jo in n a d a l j u j e j o 
iz dobe, ko plod živi v materi, 
do dobe, ko mu mati glede hrane 
ni več potrebna in lahko prejema 
že drugo hrano. 

Pregovor, da je žena, ki ne 
doji , samo na pol mati , je popol-
noma pravilen. Dolžnost vsake 
matere j e r ' d a doji, ker je doje-
n j e pravica, ki jo otrok zahteva 
od matere. 

Problem o zmanjšani možnosti 
ali nezmožnosti doj'enja je vedno 
večji, zato je treba z vsemi sila-
mi nastopati proti tem pojavom, 
posebno še zato, ker vidimo, da 
je umrlj ivost novorojenčkov, ki 
so umetno hranjeni , znatno večja 
od umrljivosti naravno hranjenih. 

Žensko mleko, kot mleko sesal-
cev sploh, vsebuje v določenem 
razmerju, ki je pa posebno za 
vsako vrsto, vodo, maščobe, be-
l jakovine, sladkor in mineral i je . 
Poleg teh snovi pa še snovi, ki 
j ih lahko pro izva ja jo samo žive 
stanice in ki so specifične za 
vsako vrsto sesalcev. Zaradi teh 
snovi, ki jih še ni mogoče umet-
no napraviti , je vsako umetno 
mleko, če se še tako pribl ižuje 
materinemu — nepopolno. Poleg 
tega vsebuje še razne vitamine, 
kar Je oboje neobhodno potrebno 
za razvoj dojenčka. 

Razvoj in delovanje mlečnih 
žlez je v tesni zvezi s spolnimi 
organi. Nosečnost povzroči zače-
tek delovanja mlečnih žlez. Poleg 
spolnih organov vpl ivajo na delo-
van je mlečne žleze še druge žleze 
z not ranj im izločanjem. Imamo pa 
tudi zunanje vzroke, ki vpl ivajo 
na množino in kvaliteto delova-
n j a mlečne žleze. Razne psihične 
motnje , strah, žalost, razbur jen je , 
konstitucija in splošno s tanje žene, 
hrana, ki jo žena sprejema, vse 
vpliva na to, kakšno in koliko je 
mleka. 

Vidimo, da je mnogo vzrokov, 
ki lahko vpl ivajo na pravilno in 
nepravilno delovanje mlečnih 
žlez, da je mleko zadostno za 
razvoj in rast novorojenčka. Če 
je izločanje mleka po množini ali 
po lastnostih nezadostno za ot ro-
ka. pravimo, da ima žena pre-
malo mleka. T a pojav je vedno 
večji. Da žena sploh nima mleka, 
je zelo redko, zgodi se le v enem 
na tisoč primerov. Izgovori, da 
mati ne doji, ker nima nič mle-
ka, SÓ zato prazni. Za tem se 
vedno skriva nevednost in malo-
marnost žene. Z a k a j bi doji la, če 
ima tako malo mleka. Bolj eno-
stavno se ji zdi. dati otroku 
kravje mleko in se ji ni treba 
truditi z dojenjem. Ne zaveda se, 
da je do jen je n jena dolžnost do 
otroka, ki ga je rodila. Ne ve, 
da mu z vsako kapl jo mleka, ki 
ga tako ne nudi otroku, jeml je 
na jbo l j šo in za dojenčka edino 
pravilno hrano. Po drugi strani 
pa z opuščanjem do jen ja mlečne 
žleze m a n j de lu je jo in produci-
r a jo vedno manjše količine mle-
ka; redno in pravilno izpraznje-
vanje žlez povzroča vedno večje 
izločevanje. Poleg tega imamo še 
druffc vzroke, zaka j žena ne doji . 
Večkrat ji delo in razmere oko-
lice ne dopuščajo, da bi se po-
svetila otrolču kakor je treba. 

N a j v e č j a in na j t ež ja nadloga 
pri do jen ju so razpokane prsne 
bradavice. Ce prsne bradavice v 
nosečnosti niso pravilno nego-
vane, da bi postale u t r jene za 
dojenje , če niso pravilno obliko-
vane, so vdrte ali ploske, razpo-
ka jo že po prvih poskusih doje-
n ja , ki je potem zvezano s hudimi 
bolečinami, ki še na jbo l j junaško 
ženo spravi v obup, da preneha 
z dojenjem. Razpoke se večajo, 
bradavica Je spremenjena v eno 
•amo krasto, kamor sc bakter i je 

hitro naselijo in od tu prodi ra jo 
v dojko. T a m se pridruži še za-
s ta ja joče mleko in vnet je dojke 
je tukaj . Že vsak dotik umaza-
nega predmeta z ranjeno brada-
vico je lahko vzrok za vnetje 
dojke. Ce so to umazane roke, 
robci, umazano perilo in druge 
cunje, ki jih žene s tav l ja jo na 
prsa, je to vseeno. Grda in ne-
varna je tudi navada, da žena 
pred dojenjem oslini bradavico, 
namesto da bi jo umila vsaj s 
prekuhano vodo. 

To so tudi največkrat vzroki 
vnet ja dojk, ki je zelo nepri jetna 
in dolgotrajna bolezen. 

S pravilno nego dojk in s pra-
vilnim dojenjem se bo odstotek 
te bolezni znatno zmanjšal. 

Govorice, da žene, ki rodijo v 
zavodih, p re j obolijo za vnetjem 
dojk kakor pa one, ki rodijo do-
ma, je nepravilno. Res je, da je 
število žena, ki p r i ha j a jo po po-
rodu v bolnišnico zaradi vnetja 
dojk, približno enako onim, ki 
so rodile doma in onim, ki so 
rodile v zavodu. Ce pa primer-
jamo število porodov, ki so sko-
r a j vsi v bolnišnici, in število 
porodov doma in procentualno 
izračunamo, vidimo, da je število 
mastitisov, žena, ki so rodile v 
bolnišnici, znatno nižje od onih. 
ki so rodile doma. Sicer pa ni 
nobene vzročne zveze med na-
stankom vne t ja v dojki in poro-
dom, k je se ta izvrši, ker nastopi 
vnet je dojke vedno par dni po 
porodu, največkrat tretj i ali Četrti 
dan. Se več jih je pa par tednov 
po porodu. 

Ureditev 
liišnih številk 

Svet za zakonodajo in izgrad-
njo ljudske oblasti pri vladi LR 
Slovenije je izdal pravilnik o 
označevanju imen naselij, ulic 
in trgov ter o označevanju hiš. 
Da bi bilo delo občinskih l jud-
skih odborov lažje, je Zavod za 
statistiko in evidenco LRS izdal 
še posebna navodila vsem obči-
nam, po katerih je vsa akcija 
razdeljena na tri etape. 

Točne označbe stanovanjskih 
hiš, šol, pošt, železniških zgradb 
itd. ne zahtevajo samo javne ak-
cije, kakor popis krajev in ljud-
sko štetje, ki bo v marcu pri-
hodnje leto, temveč tudi zuna-
nje lice krajev. Ne samo tuje-
mu, temveč celo domačemu člo-
veku je treba omogočiti, da se 
lahko orientira in najde tem 
lažje urad, podjetje, hišo, druži-
no ali človeka, o katerem ve sa-
mo točni naslov. Zato mora 
imeti vsaka hiša svojo številko 
in ime kraja, v katerega spada. 

To težko nalogo so prevzeli 
občinski ljudski odbori, ki bodo 
ob pomoči vaških odbornikov se-
stavili posebne sezname hiš in 
njihovih lastnikov ter nato na-
ročili potrebno število tablic. 
Posledice okupacije se čutijo tu-
di v našem okraju, k je r naj-
demo še vse polno nemških ta-
blic. Sicer je večina lastnikov 
nemška imena krajev ob osvo-
boditvi prebarvala ali kakorsi-
koli odstranila, vendar so nem-
ška imena postala zopet vidna. 

Nadalje je treba izmenjati za-
rjavele. obtolčene in nečitljive 
tablice. Spričo teh dejstev bomo 
to delo najhi t re je in najbolje 
odpravili le tedaj, če bodo 
ljudje, posebno še lastniki hiš, 
sodelovali in nudili občinskim 
odborom vso potrebno pomoč. 

Okrajna numeraci j ska komi-
sija je ob pregledu dela občin-
skih ljudskih odborov v zvezi 
s pravilnikom in navodili ugo-
tovila. da so občine GorL=nica, 
Grajena, 2etale, Cirkovci, Haj-

dina, Videm, Rogoznica in še 
nekaj drugih razumele važnost 
akcije numeracije hiš. Sicer še 
obstajajo razne pomanjkljivosti, 
na primer redko se opazi za-
silne tablice, zato pa je potrebno 
večje sodelovanje lastnikov hiš. 

So Pa še vedno občinski l jud-
ski odbori, kot so: Desternik, 
Starše, Trnovska vas, Polenšak 
in drugi, ki še niso pričeli z de-
lom, izgovarjajoč se, do prvega 
novembra imamo še dovolj ča-
sa. Tak način dela ni priporoč-
ljiv, ker ne bo mogel pravo-
časno pritegniti k sodelovanju 
ljudstva in izvršiti delo. Okraj-
na komisija apelira na vse ob-
čine in prebivalstvo, da sode 
luje pri ureditvi numeracije hiš. 

Okrajna 
numeradjska komisija 

Dopi SV i te v 
P i o l s k i ¿ e d u í L 

RDEČI KRI2 VABI NA PRIREDITEV 
V nedeljo, dne 12, oktobra 1952, priredi 0 0 RKS 

v vseh prostorih mestne gostilne »Beli križ« vinsko 
trgatev in bogat srečolov s 1000 lepimi dobitki. 

Prodaja srečk bo že dopoldne. Za okusna jedila 
in izvrstno kapljico je preskrbljeno. Godba in ples. 
Vsi prav vljudno vabljeni! O d b o r 

NE POZABITE 1 
18. in 23. oktobra žrebanje državne loterije FLRJ! 

Š A H 
V počastitev VI. kongresa 

KPJ organizira Šahovska zvt«-
za Slovenije tekmovanja po 
celi Sloveniji. — V ptujskem 
okraju bo izvedlo Šahovsko 
društvo P tu j tekmovanje in 
sicer: JLA garnizija P tu j bo 
imela brzoturnir 10. t. m.. Ša-
hovska sekcija Železničar 9. t. 
m., dočim bosta SSS Aluminij 
in Majšperk enako izvedla 
brzoturnir do 13. t. m. — Za 
vse ostale neverificirane šahiste 
ptujskega okraja in člane SD 
Ptuj bo brzoturnir 14. t. m. v 
Sind, domu Železničarjev z za-
četkom točno ob 19. uri. — 
Prvaki vseh goraj navedenih 
turnir jev in drugoplasiranih iz 
turnir ja SD P tu j (skupaj 6 
igralcev) bodo tekmovali v f i-
nalnem brzoturnirju 19. t. m. 
v Ljubljani, k je r bo nastopilo 
150 šahistov cele Slovenije. 

SD Ptuj . 

CENE NA PTUJSKEM TRGU 
za kilogram, liter ali komad 
v sredo, dne 8. oktobra 1952 
Privatniki: Radič 20, špinača 

40, peteržilj. 30, solata 50, ko-
renje za juho 30, pesa redeča 20, 
čebula 4Ò, fižol 30, solata endi-

vija 40—50, krompir 18—20, ze-
lje 30, fižol luščen 40, buče je-
dilne 20, kumare 25, paprika 20, 
paradižniki 20, črna redkev 20, 
proso 30, koruza 35, pesnica 40, 
gobe sveže 30—40, kis 20, mleko 
18—20, smetana 90—110, sir 50 
do 70, maslo surovo 320—350, 
jajca 10—12, kostanji 18—20. ko-

stanji pečeni 40, hruške 20—25, 
jabolka 14—18, grozdje 40, bres-
kve 25, orehi 60—70, purani 300 
do 700, kure 250—380, piščanci 
par 170—200. 

Ekonomija P tu j : Kaša ječme-
na 40, mleko 18, krompir 20, so-
lata endivija 30, špinača 40, če-

bula 30; pesa rdeča 20, paprika 
20, kumare 15. 

Državno posestvo Domava: 
Mleko 18, pšenica 35, solata en-
divija 30, zelje 25, čebula 35, pa-
radižniki 20, špinača 20, peter-
šilj 30, pesa rdeča 20, paprika 
20, radič 10, jabolka 18. 

Prosimo naročnike, ki še niso 
poravnali zaostale in tekoče 
naročnine, da nam jo takoj na-
kažejo, sicer bi bili po njihovi 
k r i v ^ pri rednem prejemanju 
lista prikrajšani naročniki, ki 
redno izvršujejo svoje dolžno-
sti. 

Da imamo resne in tekoče 
obveznosti napram kolektivu 
Mariborske tiskarne, navajamo 
opozorilo R-3475/52 z dne 6. X. 
1952 s podpisom direktorja ti-
skarne Cenčič Radeta in raču-
novodje Šauperl Adolfa, ki se 
med drugim dobesedno glasi: 
»Pripominjamo, da mora biti v 
bodoče vsaka faktura poravna-
na do izida nove številke.« 

Istočasno prosimo tudi dolž-
nike neplačanih oglasov, da 
nam zaostanke takoj nakažejo. 

Celoletna naročnina znaša 
367 din, prvega polletja 159 din 
(spremembe cen), dragega pol-
letja 208 din, mesečna od 1. ju-
nija dalje 32 din. 

Za pošiljanje tednika regru-
tom, ki so pred kratkim odšli 
v JLA, znaša mesečna naročni-
na neglede na pošiljanje v dru-
ge republike prav tako 32 din. 
Starši in svojci naj nam javijo 
njihove naslove, da jim lahko 
začnemo takoj pošiljati l is t 

državne loteri je FLRJ so 
na razpolajïo v vseh p tu j -
skih t raf ikah. Pohitite z 
nakupom, ker jih je vsak 
dan manj î Zaffotovo zade-
nete dva dobitka, ce si ku-
pite ser i jo srečk s končni-
mi številkami od 0 -9 . 

OČISTIMO NESNAGO IN 
ODSTRANIMO GALAZEN 

P t u j , 8. oktobra (VS). Po-
novno se oglašamo z enotno za-
htevo prebivalcev našega me-
sta, starega zgodovinskega Ptu-
ja do organov oblasti in tova-
rišev, ki odgovarjajo za komu-
nalne zadeve v mestu ter za-
ščito zdravja našim' delovnim 
ljudem. 

Gornjo zahtevo je potrebno 
podpreti predvsem zato, da se 
odgovorni organi in posamezni-
ki zganejo in ukrenejo vse po-
trebno, da se za vselej odstrani 
odcejanje vseh vrst odpadkov, 
ki se stekajo v bolnici v kanal 
ter se potem z vso počasnostjo 
pomika jo ' v odprtem jarku 
vzdolž kolodvorske ulice proti 
podjetju »Drava«, koder se zli-
jejo v skoraj suho strugo poto-
ka Grajena. Gnijoči odpadki 
povzročajo v tem delu mesta 
tako močan in odvraten smrad, 
da se ga čuti do 200 m naokrog, 
hkrati pa so hrana tisočerim 
golaznim in mrčesu, ki se tam 
neovirano množi in zastruplja 
bližnjo okolico. 

Vedeti je treba, da se ravno 
v Kolodvorski ulici pomika 
dnevno največ ljudi, med nj i -
mi so tudi gosti iz drugih mest, 
ki pr ihajajo z vlakom v naše 
zgodovinsko mesto. 

Vedeti je treba tudi to, da so 
ob obmejnem potoku vrtovi že-
lezničarjev in nekaterih ostalih 
prebivalcev Ptuja, tuka j pa so 
tudi vrtovi mestne ekonomije. 
Vse vrste komarji, mušice, mu-
he. žabe, miši. podgane in ostalo 
obletuje in oblazi tudi rastline 
na teh vrtovih, iz katerih se 
mnogi hranijo. 

Ce pomislimo na vse gornje, 
bomo prišli de zaključka, da 
odgovorni organi res ne smeio 
prav nič več odlašati z rešitvijo 
tega vsestranskega, predvsem 
pa. zdravstvenega problema, ki 
ie rešljiv edino z zaprto kana-
lizacijo »dišečega potoka«. 

ZVEZA BORCEV NOV 
DORNOVA 

vabi na odkritje spominske 
plošče padlim žrtvam fašistič-
nega terorja, ki bo v nedeljo, 
dne 12. oktobra 1952. 

Pričetek slavnosti ob 9. uri 
dopoldne. 

Odbor KO ZB 

NOGOMETNO PRVENSTVO 
SLOVENIJE 

V nedeljo, 12. t. m., ob 15. uri 
v P tu ju Železničar (Maribor) : 
Drava (Ptuj). 

KINO 
Od 10. do 13. oktobra: ameriški 

film BOJEVITI O'FLYN. — 
Od 14. do 16. oktobra jugo-
slov. film HOJA LERO. 

OBJAVA LIKVIDATURE 
Po sklepu občnega zbora z 

dne 19. avgusta 1952 pride KDZ 
Desternik 1. oktobra 1952 v li-
kvidacijo. Pozivamo vse upni -
ke, da pri javijo svoje te r ja tve 
najkasneje do 30. oktobra 1952, 
doižnike pa, da do istega roka 
poravnajo svoje obveznosti. Po 
preteku tega roka se jih bo iz-
terjalo s sodnim postopkom. 

KDZ D e s t e r n i k 

ZSJ — DRUŠTVO UPOKOJEN-
CEV LRS, PODRUŽNICA 

PTUJ 
sklicuje članski sestanek za ne-
deljo, dne 12. oktobra 1952, z 
začetkom ob 10. uri v Mestnem 
gledališču v P tu ju . 

D n e v n i r e d : 
1. Volitve delegatov v skup-

ščino okra-^ z a v o d a za so-
cialno za'ii.iju se je . 

2. Razno. ^ ¡berejc 
Vabimo vsía v íjlíojence k 

udeležbi. n 

POZIV 
Pozivamo« vinogradnike, da 

najkasneje do 20. oktobra 1952 
prijavijo celoten vinski pride-
lek iz leta 1952 pri občini, k j e r 
leži vinograd. V slučaju, da so 
vinski mošt pripeljali na svoj 
dom, pri tukajšnj i občini. 

Iz pisarne LOMO f t u j 

MALI OGLASI 
PRODAM dva čevl jarska stro-

ja in raznovrstno čevl jarsko 
orodje. Vprašati Potočnik, 
Trg svobode 4." 

DIJAK OSMOŠOLEC išče sta-
novanje . Naslov v upravi 
lista. 

NAŠEL SE JE PES bele ba rve 
z r javimi lisami na železni-
ški postaj i . Naslov v upravi 
lista. 

ZAMENJAM KROMPIR za ko-
ruznico. Moškanjci 91. 

NESREČA NIKOLI NE 
POCIVA 

Pavlovci, 3. oktobra (TV). 
Dne 3. oktobra v jutranjih u rah 
je prišel M e g l a Anton, želez-
nlčairski uslužbenec v Mariboru, 
na dopust na svoj dom odnos-
no k svojemu najemniku Ga-
beršku Jožetu v Pavlovcih 20 
Gabeiršku se je ponudil, da mu 
bo pomagal obirati Jabolka. Ta-
ko jie zlezel na precej visoko 
dre vo. Z eno roko se j p držal za 
vejo, z drugo pa je obiral sad. 
Komaj ie z delom nričel je že 
zgubil ravnotežje. Veja, za ka-
tero se je držal se je odlomila 
in je z n jo vred padel na ' tla. 
Pri padcu si ie zlomil tilnik in 
je na mestu obležal mrtev. 

Ta nesrečni slučai nas re^no 
opozaria, da je potrebno biti 
pri obiranju sadja 7elo previ-
den zlasti v tem le+n, ker je 
vejevje močno nalom:* sneg. 

NESRECA NE POCRV.\ 
Zdravniška nomo- v ntuiski 

bolniinici ie bila v dnevih med 
3. in R. oktobrom t. 1. potrebna 

Valenčir Marva Pnl^nSak 
Upadla z dreve«^>. Dniran Frnnc 
iz Lnre vasi (v^ik mu ^e odre-
zal stonalo). G a l u n М з п ^ ч iz 
Perk 1? (•лadec « kMesom^ G'^o-
hel?ek Stanko i/ «^vprp à\ (г)а-
r̂ ap s knlpqoTTi). •?'erak Vinko 'Z 
Cermn^iš 64 (ps'^^c ч kole?'^"!). 
Potrč If^nac z Riin-Vpr-q v h a 
(naripf^pn T -no^em) T'''a-
na iz Sodine Gîonj s kopitom). 


